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TS BEOGRAD 20

Temeq za razvoj Beograda

PODIZAWE PRENOSNE MRE@E NA 400 kV

Najve}e elektroenergetsko

gradili{te

u jugoisto~noj Evropi



U
pravni odbor JP Elektromre`a

Srbije usvojio je na 37. sednici,
odr`anoj krajem februara, Izve-

{taj o poslovawu Preduze}a za 2011. go-

dinu. Izvr{ni direktor za ekonomsko -
finansijske poslove Jovan E}imovi},
predstavqaju}i Izve{taj ~lanovima UO,
istakao je da je JP EMS u 2011. poslova-

lo uspe{no, da je bilo likvidno i sol-

ventno i da je uredno izmirivalo obave-

ze prema dobavqa~ima i dr`avi. Uspe-

{na godina rezultat je maksimalne po-

sve}enosti svih zaposlenih, poslovod-

stva, ~lanova Upravnog i Nadzornog od-

bora, a ostvareni rezultati predsta-

vqaju dobar zalog i osnovu za uspe{nu

2012. godinu, re~eno je na sednici.
U odnosu na 2010.godinu ostvaren je

rast poslovnih prihoda od 16 posto i

rast poslovnih rashoda od 10 procena-

ta. Nastavqen je i trend smawewa stope

gubitaka u prenosu elektri~ne energi-

je, u odnosu na elektroenergetski bi-

lans i na prethodnu godinu. Stopa gu-

bitaka u prenosu za 2011. iznosi 2,57
posto i osam procenata je mawa od pla-

nirane.
Predsednik Upravnog odbora Vi-

doje Jevremovi} rekao je da je zadovo-

qan poslovawem Preduze}a i saradwom

sa poslovodstvom,ali i pohvalio balan-

siran odnos rukovodilaca u re{avawu

problema. Generalni direktor dr Mi-

lo{ Milankovi} naglasio je da rezul-

tati prevazilaze o~ekivawa, zahvalio

svim zaposlenima na zalagawu i po`r-

tvovanosti i dodao da po~etak ove go-

dine ukazuje da }e uspeh biti nasta-

vqen.
-Elektromre`a Srbije ure|ena je

ku}a u kojoj dobri rezultati ne dolaze

slu~ajno, ve} su plod stru~nosti, do-

brih odluka i vrednog rada - rekao je

Milankovi}.

^lan UO i predsednik Sindikata

Milovan Andri} istakao je da su us-

pesi zasluga svih zaposlenih i dodao da

JP EMS „postaje Formula 1 me|u ener-

getskim preduze}ima“.
^lanovi Upravnog odbora usvojili

su i Izve{taj o ostvarenim investicija-

ma od januara do decembra 2011. godine,
koji su podneli Jovan E}imovi} i izvr-

{ni direktor za Investicije JP EMS

Vladimir Milankov.Ostvarene inve-

sticije u 2011.godini ve}e su za 63 pro-

centa u odnosu na 2010. godinu, a utro-

{ena sredstva za 44 odsto ve}a od utro-

{enih sredstava u toku 2010. Milankov

je istakao da je 2011. uspe{na investi-

ciona godina, isti~u}i nekoliko obje-

kata u koje je najvi{e ulagano:DV 400 kV
Ni{ – Leskovac - makedonska granica,
TS Beograd 20,TS Beograd 5,TS Obre-

novac, TS Bajina Ba{ta, TS Beograd 3.
Upravni odbor usvojio je i Program

poslovawa za 2012. godinu, sa izmenama

koje se odnose na masu zarada koja je uve-

}ana za stimulacije zaposlenima u janua-
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37. REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Dr Milo{ Milankovi}: EMS – Ure|ena
Rast poslovnih prihoda, smawewe gubitka u prenosu elektri~ne

energije



ru i februaru, prema odluci Vlade Sr-

bije, zbog vanredne energetske situaci-

je i ote`anih uslova rada.
Predstavnik Slu`be ra~unovodstva

u Centru za ekonomsko - finansijske

poslove Nenad Luci} izvestio je ~la-

nove Upravnog odbora o rashodu osnov-

nih sredstava i sitnog inventara u upo-

trebi za poslovodstvo , Kabinet, In-

ternu reviziju i Centar za kvalitet JP

EMS i o rashodu auto guma Centra za

qudske potencijale JP EMS. Te odluke

UO je usvojio. Predsednik Centralne

popisne komisije JP EMS mr Rade

Bogdanovi} bio je izvestilac u ta~ka-

ma koje su se odnosile na dono{ewe

Odluke o izmeni i dopuni odluke o po-

pisu sredstava, obaveza i potra`ivawa

JP EMS i Odluke o uvo|ewu slu`benog

stana Pogona prenosa „Bor“ u poslovne

kwige JP EMS.
Nadzorni odbor JP EMS odr`ao je

istog dana redovnu 34. sednicu. Pred-

sednik NO Dejan Filipovi} rekao je

da je zadovoqan rezultatima poslovawa

i naglasio da je uspeh posledica do-

brih odluka i odgovornog poslovawa.
M. B. – M. V.

POSLOVNA POLITIKA 3

ku}a u kojoj uspeh ne dolazi slu~ajno

Odobreni programi poslovawa 

Privrednih dru{tava za 2012. godinu

Programi poslovawa Privrednih dru{tava „Elektroistok Izgradwa“ i

„Elektroistok Projektni biro“ za 2012. godinu usvojeni su na jednoj od

prethodnih sednica Upravnog odbora EMS-a, koju je vodio predsednik UO

Vidoje Jevremovi}.
Program poslovawa PD „Elektroistok Izgradwa“, koji su predstavili

mr Neboj{a Lap~evi} i Aleksandar Lugowa, predvi|a brojne aktivno-

sti, pre svega na transformatorskim stanicama Beograd 20, Beograd 5, Beo-

grad 3, Bajina Ba{ta i Obrenovac i intenzivirawe izgradwe dalekovoda.
Direktor PD „Elektroistok Projektni biro“ Goran Pavlovi} izve-

stio je ~lanove UO o planiranim aktivnostima tog preduze}a u slede}oj go-

dini, koja podrazumevaju pre svega brojne poslove za osniva~a, a mawim delom

za distributivna preduze}a ali i za naru~ioce iz regiona.
Programi poslovawa oba privredna dru{tva predvi|aju ostvarivawe do-

biti u 2012. godini.
Na dnevnom redu sednice UO bilo je i dono{ewe odluka o rashodu, uma-

wewu vrednosti i otu|ewu sredstava iz Pogona Beograd, o kojima je govo-

rio direktor Pogona Beograd Ilija Cvijeti}.
Sednici su prisustvovali i generalni direktor EMS-a Milo{ Milan-

kovi}, zamenik generalnog direktora Sandra Petrovi} i direktor PD

„Elektroistok Izgradwa“ Radi{a Kosti},koji su pohvalili pozitivno po-

slovawe Privrednih dru{tava.

Nastavqen trend smawewa stope gubitaka u prenosu elektri~ne energije
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P
rojekat izgradwe transforma-

torske stanice Beograd 20

predstavqen je krajem aprila u

Mirijevu.

Na transformatorskoj stanici Be-

ograd 20 su zavr{eni svi gra|evinski

radovi, upravna zgrada i pristupni

put, najslo`eniji elektromonta`ni

radovi na postavqawu konstrukcije su

u zavr{noj fazi, a na kade su postavqe-

na tri velika transformatora ukupne

snage 900 MVA.

- Posledwu trafostanicu Beograd

je dobio pre vi{e od 30 godina. Zato

danas, Beograd 20 gradimo sa poseb-

nim elanom i entuzijazmom, i to po naj-

vi{im svetskim standardima, na najvi-

{em naponskom nivou od 400 kV,posta-

vqaju}i temeqe razvoja na{eg grada i

privrede za decenije koje su ispred

nas, naglasio je generalni direktor JP

Elektromre`a Srbije, dr Milo{

Milankovi}.

Izgradwa nove transformatorske

stanice Beograd 20 je zna~ajna za ceo

elektroenergetski sistem Srbije, a

posebno za grad Beograd jer }e omogu-

}iti sigurnu, pouzdanu i kvalitetnu

isporuku elektri~ne energije gradu

Beogradu. Time se stvaraju i uslovi za

daqi dinami~an razvoj grada, a poseb-

no centra i severoisto~nog dela Be-

ograda kao i prekodunavskih op{tina

u kojima `ivi vi{e od 600 hiqada sta-
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JP EMS PREDSTAVIO NAJZNA^AJNIJI ELEKTROENERGETSKI PROJEKAT 

U BEOGRADU - NOVU TRAFOSTANICU BEOGRAD 20

Temeq za razvoj Beograda 

Nova trafostanica zna~ajna za ceo elektroenergetski si-

stem Srbije



novnika i gde se nalazi veliki

broj malih i sredwih preduze-

}a, kao i niz velikih indu-

strijskih kapaciteta i va-

`nih zdravstvenih i admini-

strativnih institucija.

- Zahvaqujem se u ime grada

Beograda Elektromre`i Sr-

bije {to posve}eno radi na

unapre|ewu elektroenerget-

skih kapaciteta Beograda.

EMS je primer uspe{nog po-

slovawa javnih preduze}a kod

nas - naglasio je Miroslav

^u~kovi}, ~lan gradskog ve}a

Beograda prilikom obilaska

trafostanice.

Nova transformatorska

stanica Beograd 20 se nalazi

u nasequ Mirijevo i zadovo-

qava najvi{e tehni~ko tehno-

lo{ke standarde uskla|ene sa

urbanisti~kim i ekolo{kim

zahtevima.

JP EMS kompletan proje-

kat finansira sopstvenim

sredstvima, a ukupna vrednost

projekta sa prikqu~nim dale-

kovodima }e iznositi vi{e od

20 miliona evra.

Od trenutka kada tran-

sformatorska stanica Beo-

grad 20 bude u pogonu, zbog

smawewa gubitaka u prenosnoj

mre`i, finansijska u{teda na

godi{wem nivou }e biti ve}a

od milion evra.

M. B.
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Vitalni projekti u Beogradu

Zamenik generalnog direktora JP EMS Sandra Petrovi} odr`a-

la je u u komandnoj zgradi TS Beograd 20 prezentaciju najva`nijih pro-

jekata Preduze}a na teritoriji glavnog grada.
- JP EMS zavr{io je i projekat polagawa dvostrukog kablovskog 110

kV voda, od TS Beograd 1- TS Beograd 28 kojim obezbe|uje sigurnost

isporuke elektri~ne energije u naju`e gradsko jezgro, - rekla je San-

dra Petrovi}.
Rekonstruisana je i najstarija transformatorska stanica na Bal-

kanu, Beograd 8, 400/220 kV, koja je tokom bombardovawa 1999. godine

pretrpela velika o{te}ewa usled udara grafitnih bombi i razornih

projektila. U toku su opse`ne rekonstrukcije transformatorskih

stanica Beograd 3 i Beograd 5. Rekonstrukcije se obavqaju pod napo-

nom, kako bi se obezbedila stalna isporuka elektri~ne energije po-

tro{a~ima.
- Od 2008. do 2012. godine, za transformatorske stanice u Sr-

biji Elektromre`a Srbija obezbedila je 34 nova transformatora

ukupne vrednosti 45 miliona evra, - naglasila je zamenica general-

nog direktora.
Sandra Petrovi} predstavila najbitnije EMS-ove 

projekte u Beogradu

Dr Milo{ Milankovi}: u{teda ve}a od milon evra godi{we

Predsednik UO Vidoje Jevremovi} i predsednik NO Dejan Filipovi} 

obilaze trafostanicu



T
ransformator 400/110 kV, snage

300 MVA uspe{no je iz mesta

Mala Krsna transportovan na

TS Smederevo 3. To je prvi od osam

transformatora razli~itih karakte-

risitka, koje je JP EMS kupila za po-

trebe prenosnog sistema.

Sredstva za kupovinu transforma-

tora namewenog za TS Smederevo 3

obezbe|ena su kreditom Evropske in-

vesticione banke. Transformator je

nabavqen je za potrebe rekonstrukci-

je TS sa podizawem naponskog nivoa

sa 220 kV na 400 kV i pove}awem in-

stalisane snage energetskih tran-

sformatora sa postoje}ih 300 MVA

na 600 MVA.

U rekonstrukciju TS Smederevo 3

do sada je ulo`eno vi{e od 2.5 milio-

na evra, od ~ega je preko 2 miliona

utro{eno za kupovinu transformato-

ra. Kreditom Evropske investicione

banke obezbe|uje se i visokonaponska

oprema za razvodno postrojewe 400

kV, u koju je do sada ulo`eno 285 hiqa-

da evra. Dosada{wa ulagawa u tehni~-

ku dokumentaciju iznose 135 hiqada

evra.

Rekonstrukcijom }e se napajawe

regiona Smedereva u~initi sigurni-

jim i poboq{a}e se naponske prilike

u ovom delu Srbije. Tako|e, smawi}e

se gubici u prenosnoj mre`i, kao i za-

visnost napajawa potro{a~a od anga-

`ovawa TE Kostolac.

Tako|e, transfromator snage 300

MVA, proizvo|a~a “Kon~ar”, nakon do-

bijenih dozvola i policijske sagla-

snosti, transportovan je od `ele-

zni~ke stanice Rimski [an~evi u No-

vom Sadu do trafostanice Srbobran.

Transformator je namewen za trafo-

stanicu u Srbobranu, koja bi trebalo

da bude rekonstruisana, {to podrazu-

meva ga{ewe 220 kilovoltnog postro-

jewa i prebacivawe na 400 kilovolti.

Novi transformator zameni}e posto-

je}e, odnosno povezati novo 400 kilo-

voltno sa 110 kilovoltnim postroje-

wem.

M. V
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NOVI TRANSFORMATORI

Veliki transport

Novoizgra|enim putem do TS Beograd 20



J
avno preduze}e Elektromre`a

Srbije, krajem aprila u tran-

sformatorskoj stanici Bajina

Ba{ta 220/35 kV, Peru}ac predstavilo

je projekat „Podizawe sistema preno-

sne mre`e 400 kV u zapadnoj Srbiji“ -

projekat rekonstrukcija i izgradwe

objekata prenosne mre`e na podru~ju

zapadne Srbije.

O zna~aju i potencijalima budu}eg

~vori{ta prenosa u Bajinoj Ba{ti i

ostalim projektima zna~ajnim za podi-

zawe ukupnih kapaciteta prenosne

mre`e Republike Srbije u zapadnoj

Srbiji govorili su predsednik UO JP

EMS Vidoje Jevremovi}, zamenik ge-

neralnog direktora JP EMS Sandra

Petrovi}, savetnik premijera Vlade

za energetiku Petar [kundri} i

potpredsednik Vlade za privredu i

regionalni razvoj Verica Kalano-

vi}.

„Planovi razvoja prenosnog siste-

ma EMS-a su i planovi razvoja Srbije.

Podizawe sistema prenosa sa 220 kV

na 400 kV u zapadnoj Srbiji predsta-

vqa novu etapu razvoja elektroener-

getskog prenosnog sistema i jedin-

stven poduhvat jer podrazumeva kom-

pleksnu izgradwu novih i rekonstruk-

ciju velikog broja zna~ajnih infra-

strukturnih objekata prenosne mre`e

u ovom delu Srbije. U protekle ~e-

tiri godine postigli smo sna`an

rast poslovawa, investicije usmerili

na krucijalne projekte i postali do-

minantan faktor regionalnog povezi-

vawa. I ovim projektom potvr|ujemo

status najve}eg elektroenergetskog

gradili{ta u Jugoisto~noj Evropi“,

izjavio je Vidoje Jevremovi}, predsed-

nik UO EMS-a.

8 INVESTICIJE

PODIZAWE SISTEMA PRENOSNE MRE@E NA 400 kV U ZAPADNOJ SRBIJI 

Najve}e elektroenergetsko gradili{te

u jugoisto~noj Evropi

Najva`niji elektroenergetski infrastrukturni objekti na najvi{em na-

ponskom nivou



Potpredsednica Vlade Verica Ka-

lanovi} naglasila je da }e ovim pro-

jektom biti omogu}eno da svako doma-

}instvo, svaka fabrika i postrojewe

dobije elektri~nu energiju pouzdano

i na vreme.

„Kvalitetno snabdevawe elektri~-

nom energijom omogu}ava vi{e inve-

sticija, lak{i put za fabrike i proiz-

vodne kapacitete i naravno nova rad-

na mesta. Kada investitor odlu~uje da

investira, kvalitet elektroenerget-

ske infrastrukture ~esto je jedan od

odlu~uju}ih faktora“, objasnila je

ona i zakqu~ila da je zna~aj ovog pro-

jekta za ceo region zapadne Srbije

upravo {to postaje konkurentniji za

privla~ewe investicija, otvarawe no-

vih radnih mesta i podizawe standar-

da qudi.

Savetnik premijera Vlade za ener-

getiku Petar [kundri} naglasio je da

ceo elektroenergetski sektor po-

zdravqa uspehe EMS, koji u prethodne

~etiri godine profesionalno, efika-

sno i odgovorno obavqa svoju funkci-

ju u elektroenergetskom sistemu Sr-

bije, a i {ire.

„JP EMS planove ostvaruje temeq-

no i u skladu sa ukupnim razvojem

elektroenergetskog sistema Srbije“,

naglasio je [kundri} i dodao da su

investicije u energetiku bitne za ce-

lokupan ekonomski razvoj.
„Kroz sredstva IPA programa za

podr{ku infrastrukturnim projekti-

ma u zemqama Zapadnog Balkana zavr{e-

na je studija izvodqivosti sa Studi-

jom uticaja na `ivotnu sredinu za us-

postavqawe dvostrukog 400 kV dale-

kovoda od TS Obrenovac do TS Baji-

na Ba{ta sa uvo|ewem u TS Vaqevo kao

i izgradwa pripadaju}ih novih tran-

sformatorskih stanica od 400 kV u

Bajinoj Ba{ti, Vaqevu i pro{irewem

postoje}e trafostanice od 400 kV u
Obrenovcu. Ukupna du`ina daleko-

vodne trase po zavr{etku projekta iz-

nosi}e oko 115 kilometra, dok }e

ukupna ulagagawa Elektromre`a Srbi-

je u projekat podizawa sistema preno-

sa na 400 kv u zapadnoj Srbiji iznosi-

ti oko 76 miliona evra“, rekla je San-

dra Petrovi}.

Ekonomski aspekt projekta podi-

zawa sistema prenosa na 400 kV U za-

padnoj Srbiji pokazuje da bi ukupna

godi{wa dobit u korist ekonomije

Republike Srbije iznosila oko 9,8

miliona evra i to oko 7,8 miliona

evra zbog smawewa gubitaka elektri~-

ne energije, oko 1,3 miliona evra u

smislu smawewa emisije CO2 i oko

725,000 evra od smawenih zahteva za

sistemskim kapacitetima.

Benefiti

Podizawem sistema na vi{i napon-

ski nivo od 400 kV podi`u se kapaci-

teti prenosne mre`e u zapadnoj Sr-

biji i omogu}ava rast optere}ewa, ko-

nekcija novih generatora i regional-

na razmena elektri~ne energije na Za-

padnom Balkanu. Time }e biti stvore-

ni uslovi za dawi razvoj privrede i

ostale infrastrukture na ovom pod-

ru~ju.

Pove}awe kapaciteta mre`e u za-

padnoj Srbiji va`no je i za budu}e in-

terkonekcije Republike Srbije sa Bo-

snom i Hercegovinom, Crnom Gorom, a

{ire i sa Italijom na jugu i Rumunijom

i Ukrajinom na severu.

Ve}a pouzdanost regionalne mre-

`e i ve}a op{ta pouzdanost snabdeva-

wa u Srbiji, boqi tranzit i razmena

elektri~ne energije u regionu, flek-

sibilnije i stabilnije tr`i{te elek-

tri~ne energije – tako|e su kqu~ni

benefiti realizacije ovog projekta.

Redakcija Lista EMS
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Novi projekti u zapadnoj Srbiji

Do kraja 2015. godine Elektromre`a Srbije planira i zavr{etak izgrad-

we potpuno nove 220/110 kV TS Bistrica sa raspletom pripadaju}ih dale-

kovoda. Pripremni radovi, tehni~ka dokumenatacija kao nabavka dela opre-

me je u toku. Investicija je vredna 15 miliona evra.
Jedan od zna~ajnih projekata ~iji su radovi na terenu po~eli 2010. je i

rekonstrukcija 220/110 kV trafostanice Bajina Ba{ta, kao i adaptacija po-

stoje}ih 220 kV dalekovoda koji su jedni od najstarijih u prenosnoj mre`i.
Radi se, tako|e i na izgradwi novih i rekosntrukciji 110 kV dalekovoda.
Nivo ovih ulagawa iznosi preko 20 miliona evra.

Elektromre`a Srbije paralelno priprema i programski zadatak regio-

nalne studije koja }e, na nivou detaqne Studije izvodqivosti sa Studijom

uticaja na `ivotnu sredinu, obraditi novu 400 kV interkonekciju izme|u

Srbije, Crne Gore i BiH, koja }e polaziti iz ~vori{ta Bajine Ba{te.

Predstavnici Vlade Republike Srbije i doma}ini iz EMS-a u poseti TS Bajina Ba{ta



U
skoro se o~ekuje po~etak izgradwe

nove 400/110 kV trafostanice

Vrawe 4. Projekat, koji se finan-

sira donacijama Delegacije Evropske

komisije u Republici Srbiji i sred-

stvima JP EMS predstavqen je u po-

slovnoj zgradi Elektromre`e Srbije.
Prezentaciji su prisustvovali pred-

stavnik Delegacije Evropske komisije

u Republici Srbiji Hoze Gomez Go-

mez, predsednik Upravnog odbora JP

EMS Vidoje Jevremovi}, generalni

direktor dr Milo{ Milankovi} i

zamenik generalnog direktora San-

dra Petrovi}.
Vrednost izgradwe TS Vrawe 4 sa

pripadaju}im raspletom dalekovoda pro-

cewena je na 19 miliona evra, od ~ega je

Evropska unija kroz donacije obezbedila

15,5 miliona evra, ukqu~uju}i i nabavku

jednog energetskog transformatora za

trafostanicu Leskovac 2, a Elektromre-

`a Srbije iz sopstvenih sredstava daje

3,5 miliona evra. O~ekuje se da TS Vra-

we 4 bude pu{tena u pogon u prvoj polo-

vini 2014. godine.
Milankovi} je, obra}aju}i se prisut-

nima posle prezentacije koju je vodila

Sandra Petrovi}, naglasio da }e se iz-

gradwom nove trafostanice u Vrawu i

wenim uvo|ewem u 110 kV mre`u obezbe-

diti dugoro~no sigurno i kvalitetno

napajawe elektri~nom energijom jugoi-

sto~ne Srbije.
- Realizacijom tog projekta, kao sa-

stavnog dela elektroenergetskog kori-

dora Srbije, interkonektivnog daleko-

voda Ni{ - Leskovac - Vrawe - makedon-

ska granica,stvoreni su uslovi za daqwi

privredni razvoj, ne samo jugoisto~ne

Srbije, ve} i celog regiona,- istakao je

generalni direktor JP EMS.

- Takvim i sli~nim zaista vrednim i

kompleksnim projektima, Elektromre`a

Srbije potvr|uje lidersku poziciju u re-

gionu.Ve} obaramo rekorde u prenesenoj

elektri~noj energiji,konstantno smawu-

jemo gubitke u prenosnoj mre`i i osigu-

ravamo kvalitetno, pouzdano i efikasno

snabdevawe elektri~nom energijom. A u

isto vreme, sve to ostvarujemo u ~esto

ekstremnim uslovima rada, na visinama,
na postrojewima pod visokim naponom i

u situacijama kada ula`emo nadqudske

napore da bismo otklonili posledice

elementarnih nepogoda na na{ sistem, -
rekao je Milankovi} i dodao da je iz-

gradwa TS Vrawe 4 samo prvi u nizu zah-

tevnih zadataka koji u ambicioznom pla-

nu investicija JP EMS u ovoj godini.
- Planirano je da izgradwa trafo-

stanice po~ne u julu ove godine u se-

lu Dowe Trebe{iwe, a zavr{etak ra-

dova predvi|en je za 2014. godinu, re-

kla je Sandra Petrovi}.
Predstavnik Delegacije Evropske

komisije u Republici Srbiji Hoze Gomez

Gomez podsetio je prisutne na uspe{ne

projekte koje su do sada realizovali De-

legacija Evropske komisije i JP EMS.Go-

mez je istakao da je EU od 2000. godine u

razvoj i poboq{awe elektroenergetskog

sistema Srbije ulo`ila vi{e od 500 mi-

liona evra, od ~ega je u JP EMS ulo`eno

85 miliona evra.
M. B.
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PREDSTAVQEN PROJEKAT IZGRADWE TRAFOSTANICE VRAWE 4

Kqu~ dugoro~no sigurnog snabdevawa 

jugoisto~ne Srbije
JP Elektromre`a Srbije potvr|uje lidersku poziciju u regionu

Ambiciozan plan investicija u 2012.

Lokoacija budu}e trafostanice



R
egion severozapadne Vojvodine

dugo godina je imao problem sa ni-

skim naponom elektri~ne energi-

je, jer mre`a nije bila u potpunosti iz-

gra|ena, dalekovodi stari, rasla potro-

{wa struje, a napon opadao. Ti problemi

su prevazi|eni izgradwom 400-kilovolt-

ne TS Sombor 3, koja ove godine obele-

`ava godi{wicu.
"Godina 2006. Radovi na izgradwi

trafostanice su u toku. Ubrzan kurs,
obilasci gradili{ta, obilasci ostalih

trafostanica, upoznavawe sa zaposleni-

ma u Pogonu, polagawe ispita... Pavle

Pap (tada{wi {ef TS Novi Sad 3,
prim.autora) obja{wava,obu~ava,savetuje,
ispituje. Vesna [najderov, rukovodi-

lac Slu`be eksploatacije, proverava.
Problemi se otklawaju u hodu. Interno-
tehni~ka komisija, na ~elu sa iskusnim

^edomirom Pono}kom,u~estalo se sa-

staje na objektu. "
Ovako se {ef TS Sombor 3 Goran

Uzelac prise}a dana kada je nastajala

trafostanica u Somboru, a zajedno sa

wom svoj rad u "Elektromre`i Srbije"
po~iwali on i kolege iz posade - rukova-

lac @eqko Gladovi}, in`ewer Zoran

Pekez,potom Ranko \uri},Todor Ko-

biqski (koji je prethodno bio u DV

ekipi) i pogonski elektri~ar Boris

Salaj.
Kona~no, 15. decembra 2006. stigao je

telegram: "Obave{tavam Vas da su radovi

u 110 kV postrojewu, u novoj TS 400/110
kV Sombor 3 zavr{eni....". Poslao ^edo-

mir Pono}ko. Primio Vladimir Ili}.
U 17.29 minuta prvi rastavqa~ ukqu~io

rukovalac Gladovi}. Mesec dana kasnije

(13. januar 2007) u pogon je pu{ten i 400

kilovoltni deo, sa autotransformato-

rom.
Ode ministar, odo{e gosti, trafo-

stanica svetli u vojvo|anskoj ravnici.
Dok je gleda{,kao da je tu odvajkad.U gra-

du kru`e pri~e o stra{nom objektu, "ra-

darskoj stanici", struji za Evropu....
- U tem Somboru sijalice ja~e sve-

tle....otkako je trafostanice...Ta pesma

tada je dobila jo{ jednu strofu,a napaja-

awe somborske petqe dovedeno je na op-

timalan nivo. Odjednom - nema qudi na

trafostanici.Do ju~e gu`va,izvo|a~i....a
onda,ostala samo posada,koja je od prvog

dana radila timski, jer se samo takvim ra-

dom mo`e ostvariti pouzdan i bezbedan

u~inak - se}a se Uzelac, dok vodimo raz-

govor povodom petogodi{wice izgradwe

trafostanice Sombor 3,prve koja je,po-

sle 30 godina,izgra|ena u prenosnoj mre-

`i u Vojvodini.
Sa tehni~kom problematikom, re{a-

vala je posada TS Sombor 3 i organiza-

ciona pitawa,navikavala se na rad u sme-

nama, gradila korektne me|uqudske od-

nose, negovala bezbednosnu kulturu i

potvrdila da samo timski rad daje najbo-

qe rezultate.Februara 2008.najiskusni-

ji rukovalac @eqko Gladovi} pre{ao je

u trafostanicu Subotica 3,pa je posada

ostala "okrwena" sve do septembra 2010.
kada je iz DV ekipe do{ao kolega Dra-

gan Krsti}.
- Pro{la je 2010. Evo, pro|e i 2011.

Pamti}emo je po tome {to su ro|ena tri

de~aka Marko Pekez, Mihajlo Uzelac

i Mateja Kobiqski...Pro{lo je pet go-

dina kao minut.... - zakqu~uje "vo|a posa-

de somborskog broda koji je dovezao

struju iz Evrope".
Sawa Eker
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PETOGODI[WICA TRAFOSTANICE SOMBOR 3

Sa wom sijalice ja~e svetle

„De~je bolesti“

Ka`e da su "de~je bolesti", kako

naziva sitne kvarove, trajale do

2009. godine, a onda su polako nesta-

le. Praksa je potvrdila teoriju da

sistemi na po~etku i na kraju radnog

veka imaju najvi{e kvarova.
- Najve}i kvarovi bili su otkazi

ispravqa~a, invertora, stati~kog pre-

baca~a, ali oni su karakteristi~ni za

novoizgra|eni sistem i nisu uticali

na rad trafostanice. Najve}a havarija

bila je u maju 2010. kada je grmqavina

izazvala ulazak atmosferskog prenapo-

na preko 20 kV kabla u }eliju 20 kV po-

strojewa.Sre}om,}elija je bila rasta-

vqena i iskqu~ena tako da prenapon

nije uni{tio ku}ne transformatore i

sabirnice. [teta je sanirana, }elija

pu{tena u pogon, a rukovalac nije po-

vre|en, {to je najbitnije - ka`e Uze-

lac.

Saniran krov

na komandnoj zgradi

Sanirawe krova na komandnoj

zgradi trafostanice Sombor 3, ~iji

izvo|a~ je bila firma "Iziprom" iz

^ajetine, a nadzorni organ Slu`ba

za tehni~ku koordinaciju Pogona

prenosa Novi Sad, zavr{ena je 20.
aprila. Ugovorena vrednost radova

iznosi 3.335.250 dinara.
Krovni pokriva~ u potpunosti je

zamewen, kao i slemena, grbaci, krov-

ni horizontalni oluci, krovne okap-

nice, popravqen je sims i postavqe-

ni snegobrani. S obzirom na to da

su i nadstre{nica i rigol bili pu-

ni vode i trule podkonstrukcije,
Nadzor je nalo`io, izme|u ostalog, i
demonta`u lima i dotrajale drvene

konstrukcije i podloge na nadstre-

{nici i rigolu, ~ime je obezbe|ena

za{tita objekta od daqeg propada-

wa. Vrednost dopunskih radova je

153.816 dinara.
Nadzorni organ predlo`io je da

naknadno u olu~ne vertikale budu

ugra|eni greja~i, kako se led tokom

zime ne bi zadr`avao u wima.
Podse}amo, da je zbog obilnih

sne`nih padavina tokom 2009. i

2010. godine identifikovano pro-

gresivno procurivawe krova na ko-

mandnoj zgradi trafostanice Som-

bor 3 i gotovo da nije postojao ni-

jedan deo objekta gde na platforma-

ma nije bilo tragova curewa. Stoga,
je 27. marta 2012. godine po~ela sa-

nacija krova na trafostanici Som-

bor 3.

Nova trafostanica olak{ava `ivot Somborcima



M
inistar zdravqa dr Zoran

Stankovi} posetio je nedav-

no ambulanutu JP EMS u ulici

Kraqice Natalije. Ministra su do~e-

kali generalni direktor dr Milo{

Milankovi} i zamenik generalnog

direktora Sandra Petrovi}. Lekar

op{te medicine dr Aleksandra Ka-

rapanxi} upoznala ga je sa na~inom i

uslovima rada u ambulanti u kojoj se

le~e zaposleni JP EMS, ali i ~lanovi

wihovih porodica, kao i penzioneri

Preduze}a. Direktor Milankovi}

podsetio je da je ambulanta adaptira-

na pre dve godine, rekao da je nared-

nom periodu treba dodatno opremiti

neophodnom medicinskom opremom, a

istakao je i dobru saradwu sa Domom

zdravqa Stari grad.

Ministar Stankovi} je prisutnima

govorio o zna~aju preventivnih pregle-

da za zdravqe radnika i istakao da je iz-

uzetno va`no da poslodavci poka`u

brigu o zdravqu svih zaposlenih, bilo

da je re~ o privatnom ili dr`avnom sek-

toru, {to je i zakonska obaveza.

Prisutan je bio i ~lan gradskog

ve}a Miroslav ^u~kovi}, koji je is-

takao da samo zdrav grad mo`e imati

budu}nost i da ~e{}i preventivni

pregledi zaposlenih poma`u o~uvawu

zdravqa.

M.B. - M.V.
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U
Trafostanici Zrewanin lopovi

su ukrali bakarnu u`ad za uze-

mqewa, preseka 50 milimetara

kvadratnih, u 110 i 220-kilovolntnom

postrojewu, na ukupno 10 poqa.
Prema re~ima {efa trafostanice

Zrewanin 2 Radislava [ok{i}a,
hitno je iskqu~eno pet dalekovodnih

poqa 110-kilovoltnog napona i po-

pravqena su o{te}ena uzemqewa struj-

nih i naponskih tranformatora. Da

reakcija nije bila tako brza posledi-

ce bi bile mnogo ozbiqnije, ka`e

[ok{i},.
Pretpostavqa se da }e {teta da bu-

de gotovo milion i 200 hiqada dina-

ra.
To je tre}a u nizu trafostanica u

Pogonu prenosa Novi Sad, koja je u

prethodnom periodu bila na meti lo-

pova.
S. E.

Kra|a bakarnog uzemqewa u TS Zrewanin 2

MINISTAR ZDRAVQA U POSETI JP EMS

Preventivni pregledi veoma bitni za zdravqe zaposlenih

Ministar Stankovi} u ambulanti JP EMS



S
eminari za rukovodioce rado-

va JP EMS „Bezbednost i zdra-

vqe na radu prilikom izvo|ewa

radova na elektroenergetskim objek-

tima JP Elektromre`a Srbije“, u sa-

radwi sa Visokom tehni~kom {kolom

iz Novog Sada na TEMPUS projektu

EU, odr`ani su u Vaqevu, Beogradu, Bo-

ru, Novom Sadu, Kru{evcu.
U projektu, ~iji je ciq unapre|ewe

poznavawa oblasti bezbednosti i

zdravqa na radu, za{tite od po`ara i

organizacije i izvo|ewa radova na

elektroenergetskim objektima, u~e-

stvovali su predava~i iz op{tih, teh-

ni~kih i oblasti bezbednosti i zra-

vqa na radu, predava~i Visoke tehni~-

ke {kole u Novom Sadu i vi{e od sto-

tinu pedeset rukovodilaca radova i

rukovalaca iz svih organizacionih

delova Direkcije za prenos.
Pre radnog dela predavawa, oba-

vqan je ulazni test iz ovih oblasti ,
~iji rezultati su pokazali nivo po-

znavawa obra|ivanih oblasti kod u~e-

snika, a predava~ima pru`ili infor-

maciju na {ta treba posebno obrati-

ti pa`wu na predavawu.
Nakon predavawa ra|en je zavr{ni

test, a uporedni rezultati ulaznog i

zavr{nog testa pokazali su da pove}a-

we procenta ta~nih odgovora ide i

do 55 odsto. Dobijeni rezultati po-

kazuju da je Seminar kod zaposlenih

popravio op{te znawe iz ovih obla-

sti .

Dispe~er je odgovoran za sprovo-

|ewe osnovnih mera, rukovodilac ra-

dova, koji je na terenu, odgovara za do-

punske mere, ali i za obezbe|ivawe

mesta rada, dok je za samo izvo|ewe ra-

dova odgovoran izvr{ilac, jedan je od

zakqu~aka predavawa odr`anog u No-

vom Sadu.

- Da bi nepredvi|ene situacije

bile izbegnute neophodno je propi-

sati obavezu kori{}ewa indikatora

napona, uraditi atest sredstava za

rad, nabaviti indikatore napona sa

zvu~nom indikacijom, organizovati

poja~ane obuke za rukovodioce rado-

va, rukovaoce na trafostanicama i

razvodnim postrojewima i izvr{ioce

radova - naveo je jedan od predava~a mr

Jovan Jovi}, rukovodilac Slu`be za

relejnu za{titu i upravqawe objekti-

ma prenosne mre`e u Pogonu Tehnika.

On je, tako|e, posebno naglasio da

je neophodno da zaposleni budu upo-

znati sa doga|ajima u postrojewu, kako

se oni ne bi ponavqali, ali isto tako

istakao i va`nost organizovawa re-

dovnih i vandrednih provera znawa i

prakti~ne obuke .

Oni kojima je predavawe bilo na-

meweno, rukovodioci radova i rukova-

oci na trafostanicama i razvodnim

postrojewima, slo`ni su u jednoj oce-

ni, a to je da postoji veliki raskorak

izme|u prakse i onoga {to propisi

nala`u.

- Na{i propisi veoma su jasni i

precizni i najva`nije je pridr`avati

ih se, ali u praksi ~esto nije tako.

Najbanalniji primer koji to potvr|u-

je jeste, recimo, kori{}ewe odnosno

nekori{}ewe za{titne opreme. Zbog

wene delimi~ne neprakti~nosti, de-

{ava se da je ne nosimo, a to nekada

mo`e da ima ozbiqne posledice - ka-

`e Miroslav Spasov, rukovodilac

Slu`be Obrenovac.
S. E. i M. B.
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SEMINARI O BEZBEDNOSTI I ZDRAVQU NA RADU

Po{tuj propise, izbegni vanredne doga|aje

Rutina - najve}i neprijateq

Ivan Mili}evi}, iz Slu`be za tehni~ku koordinaciju u Pogonu Kru{evac ka`e

da je rutina ~esto najve}i uzro~nik gre{aka koje se prave.
- Kolege koje imaju vi{egodi{we radno iskustvo, sigurni su u sebe i zbog toga i

mnogo opu{teniji pri obavqawu poslova.Oni proceduru po{tuju,ali ~esto ne do kra-

ja i u tim situacijama su mogu}i problemati~ni pogonski doga|aji.Po~etnici su mno-

go obazriviji i proveravaju i najmawi mogu}i detaq - ka`e Mili}evi}.
On navodi da je predavawe o bezbednosti i zdravqu na radu, na kojem su analizi-

rani pogonski doga|aji, od ogromnog zna~aja za rukovodioce radova i rukovaoce, jer

kako ka`e, slu{aju}i analize, polaznici prepoznaju gre{ke koje su i sami ~inili.
- Su{tina ovih analiza nije da bilo koga od kolega okrivqujemo zbog odre|enih

doga|aja, ve} naprotiv, samo da skrenemo pa`wu na one gre{ke koje ih prouzrokuju, da

ih detaqno izanaliziramo i time doprinesemo da one vi{e ne budu ponovqene - na-

glasio je tokom predavawa Blagoje Gaji}, koordinator seminara.

Blagoje Gaji} na predavawu u Novom Sadu



C
entar za upravqawe kvalitetom

organizovao je po~etkom aprila

predavawe za rukovodioce JP

EMS o zahtevima standarda SRPS ISO
9001:2008,a posebna pa`wa posve}ena je

zahtevima koji se odnose na procesni

pristup, odgovornost rukovodstva i

pra}ewe i merewe performansi proce-

sa.
Predavawe je u prostorijama Pogona

prenosa Beograd dr`ao Bojan Man~i},
vo|a konsultantskog tima iz Instituta

za istra`ivawe i projektovawe u pri-

vredi, a prisustvovovalo je vi{e od 40
rukovodilaca - izvr{nih direktora, di-

rektora direkcija, rukovodilaca sekto-

ra i centara iz celog sistema.
Ciq predavawa bio je da rukovodio-

ci dobiju informacije o zahtevima stan-

darda SRPS ISO 9001:2008 potrebne za

povezivawe politike kvaliteta, ciqeva

kvaliteta i indikatora performansi

procesa, {to je slede}a faza u usposta-

vqawu integrisanog sistema upravqawa.

M. B.
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a zahtev predstavnika JP EMS, u

Beogradu je odr`ana kreativna

radionica o razvodnim (pri-

kqu~nim) postrojewima za prikqu~ewe

proizvo|a~a i kupaca na prenosni si-

stem, o asset management-u u preno-

snom sistemu, sa posebnim osvrtom na

on-line monitoring visokonaponske

opreme, i o revitalizaciji (rehabili-

taciji, rekonstrukciji) nadzemnih vo-

dova.

Radionicu su odr`ali predstavni-

ci italijanske kompanije „]ezi“ sa sa-

radnicima, a to je firma veoma usmere-

na ka saradwi sa elektroenergetskim

kompanijama isto~ne i jugoisto~ne

Evrope. Organizatori u ime EMS-a su

bili Neboj{a Petrovi}, izvr{ni

direktor za prenos elektri~ne ener-

gije, i mr Gojko Dotli}, a prisustvo-

valo je tridesetak vode}ih stru~waka

iz na{eg Preduze}a.

P. B.

USPOSTAVQAWE INTEGRISANOG SISTEMA MENAXMENTA U JP EMS

Predavawe za visoko rukovodstvo o zahtevima 

standarda SRPS ISO 9001:2008

Prisustvovovalo vi{e od 40 rukovodilaca

Korisne informacije o zahtevima standarda

Italijanski ]ezi u JP EMS

]ezi uspe{no sara|uje sa kompanijama iz jugoisto~ne Evrope



^
lanovi Revizorskog

odbora prihvatili

su na sednici odr-

`anoj krajem marta Izve{taj

o radu Interne revizije JP

EMS za 2011. godinu. Sed-

nicu je vodila predsednica

Revizorskog odbora San-

dra Petrovi}, a izve{taj

je prisutnima predstavila

Olivera Radovi}, rukovo-

dilac Interne revizije.
U toku 2011. godine rea-

lizovano je pet revizija

predvi|enih Planom rada, a

kona~ni izve{taji sadr`e

ukupno 42 preporuke, koje

su prihva}ene i usagla{ene

sa rukovodiocima i zapo-

slenima u organizacionim

delovima gde su revizije

sprovedene. Realizacija

ovih preporuka pa`qivo se

prati. Rukovodilac Inter-

ne revizije prisustvovao je

i pro{le godine radu Nad-

zornog i Upravnog odbora

JP EMS, zaposleni u Inter-

noj reviziji su aktivno u~e-

stvovali u radu stru~nih

komisija, a pra}en je i rad

Tehni~kog saveta.

Pro{le godine u Mini-

starstvu finansija po~elo je

polagawe ispita za sticawe

zvawa Ovla{}enog internog

revizora u javnom sektoru, a

~etiri zaposlena u Centru

za internu reviziju JP EMS

uspe{no su polo`ili ispit

i me|u prvima u Srbiji ste-

kli ovo zvawe.Tako|e,oni su

u~estvovali na seminarima i

radionicama koje su organi-

zovale kompetentne ustano-

ve i organizacije u Republi-

ci Srbiji.

Na sastanku je razmatran

i Izve{taj o realizaciji ci-

qeva postavqenih u prvom

strate{kom planu Interne

revizije JP EMS: ostvariva-

we dobre komunikacije u

okviru JP EMS i definisa-

we mesta i uloge interne

revizije; realizacija revizi-

ja; obezbe|ewe odgovaraju}eg

broja kadrova razli~itog

profila;definisawe i ozva-

ni~ewe procedura za opti-

malan rad interne revizije

kroz interna akta i ostva-

rivawe komunikacije sa zain-

teresovanim stranama van JP

EMS. Zakqu~eno je da je in-

terna revizija JP EMS, kao

prva interna revizija uspo-

stavqena u nekom javnom

preduze}u u Republici Sr-

biji, uglavnom ispunila po-

stavqene strate{ke ciqeve

definisane u prvom Strate-

{kom planu za period od

2009. do 2011. godine. Nagla-

{eno je da je uspepnom ostva-

rivawu ciqeva doprinela

dobra komunikacija u okviru

JP EMS i odli~an odziv i

saradwa zaposlenih sa in-

ternom revizijom, kao i po-

slovodstvo koje je u funkci-

ji interne revizije prepo-

znalo pomo} za unapre|ewe

poslovawa preduze}a i ~ije

je preporuke u velikoj meri

usvojilo i realizovalo.

^lanovi Revizorskog od-

bora saglasili su da je u Cen-

tru za internu reviziju neop-

hodno anga`ovati jo{ dva

stru~na lica, kao i da treba

pro{iriti sam Revizorski

odbora ~lanovima iz Direk-

cije za prenos i upravqawe i

Centra za EFP. Tako|e, raz-

govarano je o mogu}nosti da u

budu}em periodu Revizorski

odbor preuzme i funkciju

Upravqawa rizicima.

M. B. – M. V.
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K
rajem marta na podru~ju

Pogona prenosa Vaqevo

vr{ene su probe anti-

korozivne za{tite nanete na

dalekovodne stubove u peri-

odu od 2004. do 2008. godine.
Trinaest testiranih stubova

nalaze se na tri dalekovodna

pravca: Bajina Ba{ta – Beo-

grad 3, Bajina Ba{ta – Obre-

novac A i Bajina Ba{ta – Va-

qevo 3.
Ovakve kontrole obavqaju

se svake godine kako bi se

utvrdilo koja za{tita je naje-

fikasnija, a dalekovodni stu-

bovi na kojima se obavqaju

izabrani su zbog ekstremnih

meteorolo{kih uslova koje

trpe.
Pored zaposlenih u JP

EMS,proveri su prisustvova-

li i predstavnici proizvo|a-

~a antikorozivne za{tite,
kojima su ovakvi testovi veo-

ma korisni jer im poma`u da

sagledaju efekte svog proiz-

voda i unaprede proizvodwu.
Kontrole podrazumevaju

vizuelni test i merewe de-

bqine premaza,a dobijeni re-

zultati slu`e kao osnov pri-

likom odlu~ivawa o kori{}e-

wu adekvatne antikorozivne

za{tite u budu}nosti.
M. B.

Probe antikorozivne za{tite na dalekovodnim stubovima

SEDNICA REVIZORSKOG ODBORA

Usvojen Izve{taj o radu Interne revizije JP EMS za 2011.

Strate{ki ciqevi u najve}oj meri ostvareni 

Odli~na saradwa sa zaposlenima



K
rajem aprila u Beogradu je odr-

`an sastanak ENTSO-E Regio-

nalne grupe za tr`i{te Jugoi-

sto~ne Evrope (ENTSO–E RG SEE), ko-

ja radi u okviru ENTSO–E Komiteta

za tr`i{te. Grupom predsedava Mi-

lo{ Mladenovi}, Izvr{ni direktor

za upravqawe i tr`i{te JP EMS, a na

sastanku su u~estvovali predstavnici

trinaest operatora prenosnog siste-

ma iz regiona i okru`ewa. Najva`niji

zadatak ENTSO–E RG SEE je formira-

we integrisanog regionalnog tr`i-

{ta elektri~ne energije, kroz prime-

nu Ciqnog modela tr`i{ta EU na svim

vremenskim horizontima: dugoro~nom,

dan-unapred i unutar-dana, kao i uspo-

stavqawe zajedni~kog regionalnog mo-

dela prenosne mre`e koji }e se kori-

stiti za prora~un raspolo`ivih pre-

kograni~nih prenosnih kapaciteta.

Na sastanku je prezentovan i pro-

diskutovan presek stawa i izve{taj o

napretku u vezi aktivnosti defini-

sanih Programom rada ENTSO–E RG

SEE za 2012. godinu, a tako|e je dogo-

vorena i zajedni~ka platforma i od-

re|en predstavnik TSO-ova iz regi-

ona u Koordinacionoj grupi za pra-

}ewe implementacije Regionalnog ak-

cionog plana za uspostavqawe tr`i-

{ta Jugoisto~ne Evrope, koji je defi-

nisan u saradwi sa regionalnom gru-

pom regulatornih tela (ECRB/EWG)

i odobren na nivou ministarstava

(PHLG). Zakqu~eno je da je za uspe{no

postizawe postavqenih ciqeva neop-

hodna paralelna implementacija ak-

tivnosti na regionalnom i nacional-

nom nivou, kao i da je za izvodqivost

procesa potrebno {to pre na regio-

nalnom nivou izvr{iti harmonizaci-

ju licenci, tr`i{nih pravila, kao i

finansijskih zakona, a pre svega onih

koji se ti~u PDV-a, kao i da je neop-

hodna ~vrsta saradwa i puna posve}e-

nost svih u~esnika i zainteresova-

nih strana u procesu: operatora pre-

nosnog sistema, regulatora i mini-

starstava.
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SASTANAK REGIONALNE GRUPE ZA TR@I[TE JUGOISTO^NE EVROPE

Ka integrisanom regionalnom tr`i{tu

elektri~ne energije

Sastanak ENTSO-E Radne grupe za implementaciju procesa obra~una

S
astanak ENTSO-E Radne grupe

za implementaciju procesa ob-

ra~una, u kojoj JP Elektromre`a

Srbije (ENTSO-E TF API) ima pred-

stavnika, odr`an je u Dizeldorfu u

organizaciji nema~kog operatora pre-

nosnog sistema, kompanije Amprion.
ENTSO-E TF API je oformqen radi

koordinisawa poslova oko uvo|ewa

novog procesa za interkonektivni ob-

ra~un. U radu ove Grupe u~estvuju pred-

stavnici regulacionih blokova.
Sastanku su prisustvovali stalni

~lanovi grupe: predstavnik nema~kog

operatora prenosnog sistema – Ampri-
on, predstavnik {vajcarskog operato-

ra prenosnog sistema – Swissgrid,
predstavnik francuskog operatora

prenosnog sistema - RTE i predstav-

nik srpskog operatora prenosnog si-

stema Jovica Vidakovi}, dipl el.
in`. - EMS.

Na sastanku se razgovaralo o tre-

nutnom stawu uvo|ewa novog procesa

za interkonektivi obra~un u regula-

cionim oblastima prisutnih ~lanova

i uvo|ewu novog procesa za interko-

nektivi obra~un u celom ENTSO-E.
Tema sastanka bio je i novi doku-

ment za automatski SOMA-SOAM pro-

ces. Koriste}i pet dokumenata koje je

sa~inila ova Radna grupa, predstavnik

francuskog operatora sa~inio je na-

crt dokumenta za automatski SOMA-
SOAM proces (Automated running pro-
cess). Izrada zavr{ne verzije ovog do-

kumenta ostavqeno je za naredne sa-

stanke.
Priredio: P.B.

Na sastanku u~estvovali predstavnici trinaest operatora prenosnog

sistema

Sa sastanka u hotelu Moskva



M
isija kompanije SEPS, a.s. (Slo-

venska elektrizacna prenosova

sustava) je da pouzdano upra-

vqa prenosnim sistemom, da obavqa

dispe~erski nadzor sistema i stara

se o wegovom odr`avawu i razvoju, ta-

ko da bude osigurano pouzdano i kva-

litetno snabdevawe elektri~nom

energijom svih korisnika, kao i para-

lelno funkcionisawe sa susednim

prenosnim sistemima. Preduze}e po-

{tuje principe transparentnosti i

nediskriminatorskog pristupa siste-

mu, sa minimalnim uticajem na `ivotnu

sredinu, koji proisti~u iz nacional-

nog i evropskog zakonodavstva. SEPS je

registrovan kao samostalno pravno

lice 21. januara 2002. i u potpunosti

je u dr`avnom vlasni{tvu.

SEPS prenosi elektri~nu energiju

na celoj teritoriji Slova~ke i obez-

be|uje prenos od elektrana do di-

stributivnih mre`a i velikih potro-

{a~a prikqu~enih na 220 kV i 400 kV

mre`u. Uvoz, izvoz i tranzit elektri~-

ne energije, kao i ta~na merewa oba-

vqaju se na mernim mestima koja se na-

laze i na dalekovodima i na trafosta-

nicama. Kompanija pomo}u naprednih

dijagnosti~kih instrumenta brine o

za{titi svojih objekata i opreme, a

pru`a i usluge distributivnim kom-

panijama, elektranama, velikim potro-

{a~ima, a od 1996. i stranim klijenti-

ma. Paralelno, Preduze}e iz Dispe-

~erskog centra nadzire prenosni si-

stem Republike Slova~ke. Skoro 82

procenta poslova odr`avawa sistema

obavqa se na osnovu ugovora, kao {to

je slu~aj u mnogim ~lanovima ENTSO-E.

Vizija SEPS je da bude sna`na i

ekonomski stabilna kompanija koja

stalno napreduje, i tehnolo{ki i

stru~no. Zaposleni se svakodnevno

trude da ostvare kompanijske ciqeve

i dodatno osna`e poziciju preduze}a

u zemqi i inostranstvu. Izme|u osta-

log, wihove aktivnosti obuhvataju: za-

menu zastarele opreme novom; unapre-

|ewe efikasnosti, sigurnosti i pou-

zdanosti postoje}e opreme ugradwom

savremenih elemenata i uvo|ewem no-

vih tehnologija; izgradwu novih obje-

kata u skladu sa razvojem ~itavog dru-

{tva i pove}anim potrebama tr`i{ta

elektri~ne energije; unapre|ewe si-

gurnosti i pouzdanosti rada preno-

snog sistema primenom N-1 kriteriju-

ma u oblastima gde jo{ nije ispuwen;

otkrivawe i preventivno re{avawe

potencijalnih problema; nadgledawe

nadnacionalnih, sinhronih me|usob-

no povezanih elektroenergetskih si-

stema na evropskom kontinentu u

sklopu ENTSO-E; pra}ewe nau~nog i

tehnolo{kog razvoja i primena novih

saznawa.

SEPS posebnu pa`wu posve}uje me-

|unarodnoj saradwi, a predstavnici

kompanije prisutni su i aktivni u ra-

znim telima i radnim grupama me|una-

rodnih organizacija, kako na pan-

evropskom, tako i na regionalnom ni-

vou.

M. B.
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UPOZNAJEMO OPERATORE SISTEMA: SLOVA^KA

Posve}eni napretku
Kompanija koja prati razvoj ~itavog dru{tva



Direktiva o energetskoj

efikasnosti 

Evropske energetske kompanije tra-

`e {to skorije pregovore o Direktivi

o energetskoj efikasnosti, koja je kqu~-

na poluga za postizawe 20-procentnog

smawewa energetskih tro{kova u zemqa-

ma EU do 2020.godine. Nikola Rega iz

Eurelektrika ka`e da je dogovor o Di-

rektivi neophodan kako bi ovaj sektor

industrije mogao po~eti da planira in-

vesticije. Rega je rekao da su zemqe ~la-

nice dogovorile ve~inu tehni~kih pi-

tawa dokumenta, a ostaje da se re{i pi-

tawe „nivoa ambicija Direktive“. Suo-

~ene sa ekonomskom krizom,zemqe ~lani-

ce odbacuju obavezuju}e ciqeve Direk-

tive, dok iz Evropske komisije (EK) od-

govaraju da ona ne mo`e biti efikasna

na dobrovoqnoj osnovi. Protivnici

tra`e pravo da sami izaberu indikovane

ciqeve,ali zbir mera koji je do sada do-

govoren pretstavqa tek 38 odsto ini-

cijalno predlo`enih mera, pokazuju kal-

kulacije EK. Temeq direktive - godi{we

smawewe potro{we energije korakom od

1,5 odsto,koji dr`ave moraju da nametnu

elektroenergetskim kompanijama –pri-

tisnut je sa svih strana, `ali se Bruk

Rilej iz ekolo{ke organizacije Prijate-

qi zemqe Evrope. Najpre, zemqe ~lanice

su prepolovile potencijal u{tede ener-

gije zahtevaju}i izuze}e za 40 odsto de-

la industrije koja je ve} obuhva}ena EU

{emom trgovine emisijama CO2, ka`e

Rilej i dodaje da su nakon toga one tra-

`ile postepeno smawivawe ciqa – {to

bi dodatno smawilo projektovane u{te-

de do 2020. za bezmalo 15%. Austrija i

druge zemqe sa istorijom u oblasti

energetske efikasnosti su tra`ile

uvo|ewe stavke „prethodnog postupka“,
kojom bi im se priznale u{tede postig-

nute pre dono{ewa EU zakona.

Kompenzacija pove}anih

tro{kova za elektri~nu

energiju

Evropska komisija je pripremila li-

stu sa 14 sektora industrije koji bi mo-

gli da dobiju specijalnu pomo} od dr`a-

ve kako bi kompenzovali pove}ane tro-

{kove za elektri~nu energiju izazvane

evropskom {emom trgovawa emisijama

({tetnih gasova) (ETS), javqa EurActiv
koji je imao uvid u nacrt ovog predloga.
Iz Komisije je najavqeno da }e kona~na

odluka uslediti u naredne dve nedeqe.U
preliminarnoj listu su, pored ostalih,
proizvodwa aluminijuma, rudarstvo i

sektori hemijske i industrije ve{ta~-

kih |uibriva, ~eli~ane i metaloprera-

|iva~ki sektor, proizvodwa papira, ba-

kra itd.

Kreditori 

uslovqavaju Gr~ku

Kreditori Gr~ke pritiskaju tu ze-

mqu da pove}a cene elektri~ne energije

od 1. jula, ili }e Atini blokirati kre-

dit gr~kog Depozitnog i kreditnog

fonda namewenog pove}awu likvidnosti

na lokalnom tr`i{tu elektri~ne ener-

gije. Predstavnici Evropske komisije,
Evropske centralne banke i MMF-a, po-

znatog i pod imenom Trojka, bi trebalo

da odobre kreditni paket od 350 mili-

ona dolara gr~kom elektroenergetskom

operateru LAGHE i mre`nom oiperate-

ruADMHE,kao i Javnoj elektroenerget-

skoj korporaciji (PPC) – ali pod uslo-

vom re{avawa strukturalnih problema u

sektoru. Oni }e od Atine stoga zatra-

`iti set mera, od kojih je posebno va-

`no pove}awe cena struje, ali i smawi-

vawe visokih garantovanih cena za ob-

novqive izvore energije. IENE

Ni`e otkupne cene 

za obnovqive izvore

energije

Podsticajne otkupne cene za obno-

vqive izvore energije u Bugaraskoj bi}e

smawene od 1.jula ove godine, rekao je

predsednik Dr`avne energetske i vodo-

privredne regulatorne komisije (DKE-
VR). Angel Semerxiev je, ne pomiwu}i

konkretne brojke, rekao da su analize u

toku,ali }e pomenute cene definitivno

pasti, posebno za solarne izvore ener-

gije „jer se smawuju tako|e i kapitalna

ulagawa“. BTA

Zatvarawe 

termoelektrana

E.ON razmatra opciju da zbog nepro-

fitabilnosti na jugu zemqe zatvori tri

svoje termoelektrane na prirodni gas,
ukupnog kapaciteta 1.420 MW. Portpa-

rol kompanije je rekao da formalna od-

luka ne}e biti doneta dok se ne proce-

ni profitabilnost svake od elektrana.
Financial Times Deutschland je ranije ob-

javio da kompanija planira da zatvori

elektrane u 2013. i 2014.godini.

Spajawe 

ruskih kompanija

Ruska Me|uregionalna mre`na hol-

ding kompanija (MRKH) i Federalna

prenosna kompanija FEES mogle bi se

spojiti u jedan holding,kako bi postale

atraktivnije za investitore u moderni-

zaciju ruske prenosne mre`e, rekao je

v.d. vicepremijera Rusije Igor Se}in.
Korporativna struktura (objediwene

firme) bi}e razmotrena, ali u ovom

trentuku (MRKH) i FEES }e raditi u

postoje}em obliku sa izgledom da for-

miraju ujediwenu nacionalnu prenosnu

elektroenergetsku kompaniju, rekao je

on novinarima ne ulaze}i u detaqe. FE-
ES je operater mre`e od 121.000 kilo-

metara dalekovoda i oko 800 podsta-

nica u Rusiji, ukupnog kapaciteta pre-

ko 305.000 megavoltampera. Hol-

ding(MRKH) rukovodi elektroenerget-

skim prenosnim linijama ukupne du`ine

preko 2,1 milion kilometara i na volta-

`ama od 0,4 do 220 kilovolti.RIA Novo-

sti
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Investicije

japanske vlade

Japanska vlada investira}e 12,6 mi-

lijardi dolara u imovinu energetskog

operatora Tokyo Electric Power (TEP-
CO), i time preuzeti ovog vlasnika nu-

klearne elektrane Fuku{ima. Zbog kata-

strofe u elektrani ta kompanija ispla-

}uje velike kompenzacije za `rtve ne-

sre}e i tro{kove ~i{}ewe posledica, a
tim ulagawem prelazi u dr`avno vlasni-

{tvo,prenosi ruski portalVoice of Rus-
sia.

Nuklearni reaktori 

ponovo rade

Vlasti japanskog grada Oija odobri-

le su pu{tawe u rad dva reaktora u nu-

klearnoj elektrani Ooi, kompanije Kan-
sai Electric Power (KEPCO). Posle kata-

strofe u NE Fuku{ima 1, u Japanu je za-

tvoreno svih 50 reaktora, a posledwa

dva po~etkom maja.Posle sprovo|ewa si-

gurnosnih testova, elektrane su ostale

i daqe zatvorene jer je potrebna i do-

zvola lokalnih vlasti za ponovno pokre-

tawe.Vlada je za NE Ooi potvrdila da je

sigurna za rad, a sada se i lokalna vlast

odlu~ila za zeleno svetlo. Iako su sta-

novnici i daqe zabrinuti, odluka je mo-

tivisana izbegavawem nesta{ice struje

koja poga|a lokalnu privredu, javqa Roj-

ters.

Novi reaktor u Kozloduju

Reaktor br.7 bugarske nuklearne

eletrane Kozloduj proradi}e do 2022,
ili 2023. godine, rekao je ministar pri-

vrede i energije te zemqe Deqan Do-

brev. On je u intervjuu za privatnu bu-

garsku TV stanicu bTV, rekao da novo-

formirana projektna kompanija "Kozlo-
duy NPP- New Capacities", sa inicijal-

nim kapitalom od dva miliona leva, pre-

uzima celokupnu finansijsku odgovor-

nost projekta. Reaktor snage 1.000 MW
za Kozloduj bi}e onaj koji je ruska dr-

`avna kompanija Atmostrojeksport bila

sagradila za potrebe nuklearke Belene,
od koje je nedavno odustala vlada u So-

fiji. Novinite

Nemci prodaju gasovodnu

mre`u

Nema~ki energetski gigant E.ON AG
pristao je da za 3,2 milijarde evra pro-

da svoju gasovodnu transportnu mre`u

konzorcijumu koga predvodi australij-

ska banka Macquarie Group.Cena ukqu~u-

je i paket otpremnina od 300 miliona

evra, saop{tila je u sredu nema~ka kom-

panija. E.Onova prodaja mre`e Open
Grid Europe pomo}i }e nema~koj kompa-

niji da smawi dugovawa izazvana slabim

doma}im tr`i{tem elektri~ne energije.
Konzorcijum Macquarie -a dobija najve}u

nema~ku gasovodnu mre`u du`ine 12.000
km. Fajnen{l Tajms

MOL mo`da 

u SEEP projektu

Ma|arski MOL razmatra mogu}nost

pridru`ivawa Jugoisto~nom evropskom

gasovodnom projektu – SEEP, koji pred-

vodi britanski naftni kolos BP, pre-

nosi u ponedeqak budimpe{tanski

Nepszabadsag. List, pozivaju}i se na

portparola BP-a Tobya Odonea, navodi

da MOL,zajedno sa gasovodnom kompani-

jom FGSZ, prou~ava opciju ukqu~ivawa

postoje}e ma|arske transportne gasne

mre`e u projekat, povezuju}i time sred-

we i ju`noevropske zemqe. SEEP proje-

kat dizajniran je tako da koristi uglav-

nom postoje}u gasnu infrastrukturu ra-

di transporta azebejxanskog gasa preko

jugoisto~ne Evrope i Ma|arske, do za-

padne Evrope. MOL je prethodno naja-

vio izlazak iz projekta gasovoda Nabuko.

Projekat novog gasovoda

Konzorcijum projekta Nabuko pod-

neo je predlog skra}ene verzije gasovo-

da konzorcijumu za razvoj gasnog poqa

Shah Deniz II u Azerbejxanu, koji predvo-

di BP. Nova verzija nazvana Nabucco
West predvi|a gradwu 1.300 km dugog ga-

sovoda koji bi i{ao od bugarsko-turske

granice do ~vori{ta Baumgarten u

Austriji. Prema izjavama neimenovanog

visokog zvani~nika turske vlade, takav

gasovod bi se prirodno nastavio na bu-

du}i tursko-azerbejxanski gasovod TA-

NAP, pri ~emu bi dva projekta postala

komplementarna, umesto da me|usobno

konkurii{u, prenosi u ~etvrtak ma|ar-

ski portal Portfolio.hu.

Novi partner 

u Trans-jadranskom

gasovodu

^elnik nema~kog E.ON Ruhgasa rekao

je u utorak da je dobrodo{lo prikqu~e-

we jednog italijanskog partnera u pro-

jekat Trans-jadranskog gasovoda - TAP,
ukazuju}i istovremeno na potrebu flek-

sibilnih ugovora o isporukama kako bi

se investitori osigurali da }e azerbej-

xanski gas biti atraktivan za evropske

kupce. „Naravno da je dobrodo{ao jedan

italijanski,ili partner iz bilo koje od

tranzitnih zemaqa gasovoda“, rekao je

CEO E.ON Ruhgasa Klaus Schaefer na jed-

noj Rojtersovoj energetskoj konferen-

ciji u Londonu. On je, me|utim, naglasio

da je wegova kompanija zainteresovana za

azerijski gas samo ako je ugovor o ispo-

rukama kompetitivan i sa tako (cenov-

no) formulisan da mo`e brzo da se pri-

lagodi promenama uslova na tr`i{tu.

Udvostru~uju se 

cene nafte

Cene nafte u svetu mogle bi da se

udvostru~e u narednoj dekadi, sa razor-

nim posledicama po svetsku privredu,
stoji u jednom izve{taju MMF-a, preno-

si u utorak The Telegraph. U analizi se

ova procena bazira na kombinaciji ras-

tu}e potro{we nafte i ograni~enih mo-

gu}nosti snabdevawa tom sirovinom.
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P
rema Energetskom bilansu Srbije

za 2012. godinu, time se pove}ava

zavisnost Srbije od uvoza pri-

marne energije za sedam odsto u pore|e-

wu sa procewenom uvoznom zavisno{}u u

2011. godini.
Energetskim bilansom za 2012. godi-

nu planirana je ukupna potro{wa primar-

ne energije od 16,25 megatona ekvivalen-

ta nafte, od ~ega je iz uvoza potrebno

5,57 megatona ekvivalenta nafte.
Najve}e u~e{}e u neto uvozu od 48 od-

sto imaju sirova nafta i derivati naf-

te, prirodni gas ~ini 37 odsto uvoza, a

visokokalori~ni ugqevi koks i kameni

ugaq ~ine oko 14 odsto, navodi se u bi-

lansu, ali se ne precizira {ta ulazi u

preostalih jedan odsto uvoza.
Prema energetskom bilansu, planira-

na proizvodwa struje od 37.863 giga-

vat ~asova u doma}im elektranama biti

dovoqna za sve potrebe, ali za dva od-

sto mawa nego u 2011. godini.
Srbija je 54 odsto sirove nafte

obezbediti iz uvoza, ali se planira i

pove}awa doma}e proizvodwe za 11 od-

sto, na 1,14 miliona tona. Proizvodwa

benzina, dizela i drugih derivata pla-

nirana je na 2,28 miliona tona, a iz

uvoza }e do} 1,64 miliona tona deri-

vata nafte.
Potrebne koli~ine ugqa za ured-

no snabdevawe kupaca obezbedi}e se

90 odsto iz doma}e proizvodwe i 10
odsto iz uvoza. Doma}a proizvo|a

ugqa planirana je na oko 38,7 miliona

tona.
Prema Energetskom bilansu za

2012. godinu 80 odsto gasa ili 2,6 mi-

lijardi kubnih metara prirodnog gasa

za srpsko tr`i{te bi}e obezbe|eno

iz uvoza. Navodi se da }e uvoz gasa bi-

ti za 21 odsto nego u 2011. godin.
Kako se navodi, obnovqivi izvori

energije ~ine 18 posto u strukturi

planirane doma}e proizvodwe primar-

ne energije za 2012. godinu, odnosno

ogrevno drvo sa devet odsto,hidropo-

tencijal sa osam odsto, a geotermalna

energija sa mawe od jedan odsto.
Potro{wa primarne energije po

stanovniku u Srbiji u pro{loj godini

procewena je na 2.224,5 kilograma

ekvivalenta nafte po stanovniku, a u

2012. godini planirana je na 2.232,6
kilograma ekvivalenta nafte po sta-

novniku, navodi se Energetskom bilan-

su Srbije za 2012. godinu.

Priredio: P. B.
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A
gencija za energetiku Republike

Srbije objavquje predloge novih

metodologija za odre|ivawe tro-

{kova prikqu~ewa na sistem za prenos i

distribuciju elektri~ne energije,odno-

sno, na sistem za transport i distribu-

ciju prirodnog gasa. Predlozi metodo-

logija su postavqeni na sajt Agencije:
www.aers.rs.

Novim metodologijama je izvr{eno

usagla{avawe sa novim Zakonom o energe-

tici koji se primewuje od 9. avgusta

2011.godine.
Metodologijama su utvr|eni krite-

rijumi za odre|ivawe tro{kova nabavke

ure|aja,opreme i materijala koji se ugra-

|uju, tro{kova radova koje je neophodno

izvr{iti radi prikqu~ewa objekta na

sistem,kao i tro{kova pribavqawa i iz-

rade neophodne dokumentacije, kako za

tipske, tako i za individualne prikqu~-

ke.

Visinu tro{kova prikqu~ewa na si-

stem za transport,odnosno,prenos i di-

stribuciju, utvr|uje operator sistema

svojim aktom na osnovu kriterijuma utvr-

|enih metodologijom.Operator sistema

mora podnosiocu zahteva za prikqu~ewe

da omogu}i uvid u akta na osnovu kojih je

visina tro{kova utvr|ena.
Agencija je ovla{}ena samo da donese

Metodologiju za odre|ivawe tro{kova

prikqu~ewa, ali nema pravo da odre|uje

samu visinu tro{kova prikqu~ewa, niti

daje saglasnost na akta o visini tro{ko-

va prikqu~ewa koje utvrde operatori

sistema. Po zahtevu za prikqu~ewe, ope-

rator sistema odlu~uje u propisanom ro-

ku od 30 za objekat kupca,odnosno 60 da-

na za objeka proizvo|a~a.Protiv re{ewa

o prikqu~ewu mo`e se podneti `alba

Agenciji.
Priredio M.B.

AGENCIJA ZA ENERGETIKU REPUBLIKE SRBIJE

Nove metodologije za tro{kove prikqu~ka na energetske sisteme

ENERGETSKI BILANS SRBIJE ZA 2012.

Tre}ina energije dolazi iz uvoza

Srbija }e ove godine obezbediti 66 posto potreba za primarnom ener-

gijom iz doma}e proizvodwe, a 34 posto iz inostranstva prete`no zbog

uvoza nafte i gasa



O
tpadno jestivo uqe iz

ugostiteqskih obje-

kata, menzi, bolnica

od po~etka ove godine vi{e

ne}e smeti da se baca, ve} da

se prodaje registrovanim

operaterima na preradu", re-

kao je u izjavi za medije dr-

`avni sekretar Ministar-

stva `ivotne sredine Bojan

\uri} i dodao da se otpad-

no uqe naj~e{}e koristi kao

alternativno gorivo, odno-

sno prera|uje u biodizel.
Prema podacima mini-

starstva infrastrukture i

energetike potro{wa jesti-

vog uqa u Srbiji iznosi oko

16 litara po stanovniku go-

di{we,{to zna~i da bi se to-

kom godine moglo prikupiti

oko 10.000 tona jestivog uqa

pogodnog za proizvodwu bio-

dizela.
U Srbiji dve privatne

firme imaju dozvolu da pre-

ra|uju otpadno uqe, "Biodizel
co" iz Bole~a i "Bioenergo-

il" iz Sombora. Operater iz

Bole~a godi{we mo`e da

proizvodi 1.000 tona, ali

trenutno prera|uje oko

4.000 litara uqa mese~no,dok

privatnik iz Sombora proiz-

vodi oko 4 tone dnevno, na-

spram teoretskih 10 tona

biodizela dnevno, jer kako

ka`u, rade sa svega 10 odsto

iskori{}ewa kapaciteta.
I jedna i druga fabrika

imaju problem sa prikupqa-

wem dovoqne koli~ine siro-

vina za preradu biodizela,
jer se u Srbiji najve}i deo

tog otpada jo{ uvek baca.
Zakon o upravqawu otpa-

dom predvi|a kazne za sva

preduze}a i preduzetnike

koji ne tretiraju otpadna je-

stiva uqa na propisan na~in

i to u iznosu od 250.000 do

milion dinara, dok su kazne

za odgovorna lica od 25.000
do 50.000 dinara.

U Americi E{erihija koli

kao dodatak dizelu

Nau~nici sa ameri~kog

instituta za bioenergiju po-

~eli su da koriste takozvane

RNA ma{ine, kojima bi mogle

da olak{aju proizvodwu bio-

goriva, prenose mediji u

SAD.
Oni }e pomo}u metoda

genetskog in`eweringa ra-

diti na novim vrstama bakte-

rije E{erihija koli koje bi

trebalo lak{e stvarati bio-

masu ~iji bi se proizvodi po-

tom dodavali benzinu, dizelu

i avionskom gorivu.
Ameri~ko Ministarstvo

energetike zajedno sa Mini-

starstvom poqoprivrede do-

delilo je 12,2 miliona dola-

ra za 10 odvojenih projekata

~iji je ciq pove}awe proiz-

vodwe i iskori{tavawa zasa-

da za biogoriva.

Priredila: Sawa Eker
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Prvi poziv za simpozijum 

“Upravqawe i telekomunikacije u elektroenergetskom sistemu”

S
tudijski komiteti CI-
GRE Srbija C2 (Upra-

vqawe i eksploatacija

EES) i D2 (Informacioni si-

stemi i telekomunikacije)
uputili su zainteresovanima

prvo obave{tewe o petnae-

stom Simpozijumu "Upravqawe

i telekomunikacije u elek-

troenergetskom sistemu", ko-

ji }e se odr`ati od 14.do 16.
oktobra 2012. godine u Hote-

lu "Lepenski vir" u Dowem

Milanovcu.
Program Simpozijuma obu-

hvati}e tehni~ke sesije po-

sve}ene aktuelnim temama iz

domena upravqawa i eksploa-

tacije elektroenergetskog

sistema, kao i elektropri-

vrednih informacionih si-

stema i telekomunikacija. U

sklopu Simpozijuma bi}e or-

ganizovane stru~ne prezenta-

cije i izlo`be vode}ih pro-

izvo|a~a informaciono-upra-

vqa~ke i telekomunikacione

opreme.
Organizatori o~ekuju da

}e,kao i ranije,pokroviteqi

i sponzori Simpozijuma bi-

ti elektroprivredna predu-

ze}a, proizvo|a~i upravqa~-

ke, za{titne i komunikacio-

ne opreme, kao i projektant-

ska preduze}a i razvojni in-

stituti.
Petnaesti Simpozijum na-

stavqa tradiciju stru~nih sa-

vetovawa i simpozijuma o

upravqawu,informatici i te-

lekomunikacijama u elektroe-

nergetskom sistemu, koje su,
po~ev od 1975. godine, odr`a-

vali STK 35 i STK 39 JUKO
CIGRE svake druge godine (uz
sedmogodi{wi prekid u peri-

odu 1990-1997), navodi se u

obave{tewu.
Obave{tewe, kao i obra-

sci za prijavu radova, mogu se

na}i na:
http://www.cigresrbija.org/.

M. B.

Obaveze restorana,

menzi...

"Svaki restoran, menza,
hotel ili bilo koje predu-

ze}e i institucija koji

proizvode vi{e od 20
obroka dnevno bi}e u oba-

vezi da uqe koje ostane na-

kon spremawa hrane zbri-

qavaju na bezbedan na~in i

da sklope ugovor sa nekim

od preduze}a za wegovu

preradu", izjavio je Bojan

\uri} agenciji Beta.
Sirovine }e biti pri-

kupqane bez naknade i za

tu vrstu uqa nije predvi|e-

na ni subvencija dr`ave za

wegov tretman.

Bojan \uri}

BIOGORIVO NEDOVOQNO ISKORI[]ENO U SRBIJI

Rigorozne kazne mewaju lo{u praksu



A
vanturisti~ki duh na{eg kole-

ge Dragomira Zekovi}a Ze-

ke, odveo ga je 70-ih godina u

Sarajevo, gde je radio u fabrici elek-

tri~nih aparata "Energoinvest", po-

tom u Crnu Goru, kada se zaposlio u

tamo{woj "Elektroprivredi" i na kra-

ju ponovo vratio tamo odakle je, kao

mladi in`ewer i krenuo, u Novi Sad.

Danas radi u Regionalnom dispe~er-

skom centru u Novom Sadu i broji ve}

~etvrtu deceniju rada.

Svoj radni vek Zekovi} je po~eo u

"Energoinvestu", fabrici elektri~-

nih aparata, u Lukavici. Tamo je, ne od-

radiv{i ni pripravni~ki sta` do kra-

ja, postavqen za rukovodioca grupe za

visokonaponsku opremu, u Tehnolo-

{kom birou monta`e.

- Tu sam se upoznao sa visokona-

ponskom rasklopnom tehnikom i mer-

nim transformatorima, da bih na kra-

ju svog rada u "Energoinvestu", pre{ao

za glavnog tehnologa grupe za SF6 teh-

niku, gde sam u~estvovao u izradi i

monta`i prvog 110-kilovoltnog puno-

izolovanog razvodnog postrojewa, ko-

je je montirano, maltene, u {irem cen-

tru Sarajeva - se}a se na{ kolega, svi-

ma poznatiji po nadimku Zeka.

Nekoliko godina kasnije, u~estvo-

vao je Zeka u jo{ jednom izuzetno veli-

kom poslu - zavr{etku izgradwe i pu-

{tawu u rad hidroelektrane Mratiwe

(dana{wa HE Piva). Krajem te 1975. go-

dine, ne miruju}i i u `eqi da, kako sam

ka`e, upozna i "fabrike za proizvod-

wu struje", stigao je u Crnu Goru i

ubrzo po~eo da radi u tamo{woj Elek-

troprivredi. Po pu{tawu u rad HE,

postavqen je za koordinatora smene, a

kasnije za {efa elektroodr`avawa. U

po~etku rada HE, de{avale su razne

"zgode i nezgode", pre svega zbog ne-

mogu}nosti izravwavawa velikih voda

tokom rada elektrane, jer ni do danas

nije izgra|ena HE Buk Bijela, kod Fo-

~e, ~ije jezero bi slu`ilo kao kompen-

zacioni bazen za HE Piva.

- Jednog julskog dana 1977. godine,

oko devet sati uve~e, bio sam u smeni

kada me je pozvao portir i spojio sa

~ovekom, koji je uspani~enim glasom

vikao - "Gasi elektranu, podavi{e se

qudi!" Po{to sam ga najpre smirio,

saznao sam da se radi o grupi nema~-

kih turista, koji su splavare}i niz

Taru, nai{li na sastav Pive i Tare,

gde ih je uhvatio vrtlog, zbog rada HE

na maksimumu, pa nisu mogli da pro|u

daqe prema Drini, niti da pristanu

uz obalu. Pozvao sam dispe~era u Beo-

gradu, objasnio na kakav smo problem

nai{li i elektrana je za 15-ak minuta

iza{la iz pogona i sve se, na sre}u

svih nas, dobro zavr{ilo - prise}a se

Zekovi}.

Nisu izostala ni priznawa koja je

za svoj rad i anga`ovawe dobijao ko-

lega Zekovi}. Skup{tina op{tine

Plu`ine dodelila mu je 1980. godine

Plaketu, a kolektiv Hidroelektrane "

Piva" dodequje mu 1986. godine Pri-

znawe sa zlatnom zna~kom za doprinos

u radu i razvoju hidroelektrane "Pi-

va" .

Dispe~eri dr`avi 

mogu spasiti i milione

Krajem 1980. godine Zekovi} se za-

poslio u "Elektroistoku Beograd",

Pogonu prenosa Novi Sad, kao dispe-

~er u Mre`no-regionalnom centru

Novi Sad.

- Vra}am se odakle sam i krenuo -

ka`e Zeka, dodaju}i da je dispe~erska

slu`ba bila svojevrsna {kola u upo-

znavawu elektroenergetskog sistema

22 NA[E KOLEGE

DRAGOMIR ZEKOVI], DISPE^ER 

U REGIONALNOM DISPE^ERSKOM CENTRU NOVI SAD

Prave odluke u pravo vreme

Dragomir Zekovi}: posao koji ~oveku omogu}ava da se svestrano izrazi



i wegovog vo|ewa u redovnim, predha-

varijskim i havarijskim stawima.

Elektroenergetski sistem (EES)

je strukturno i funkcionalno vrlo

slo`en, a investiciono vrlo intezi-

van i skup sistem. EES prekriva {iro-

ke prostore od regija, dr`ava, pa do

~itavih kontinenata, a odvijawe teh-

nolo{kih procesa mora biti nepre-

kidno uskla|ivano.

Dispe~erski posao je takav, kako

ka`e, da ~oveku pru`a mogu}nost da se

svestrano izrazi, ne samo kao poznava-

lac sistema, ve} i kao li~nost, i to

naro~io u kriti~nim situacijama.

- Izbegnut raspad ili sre|ivawe

raspadnutog sistema predstavqaju po-

sebno stawe duha i posebno zadovoq-

stvo. Bilo je qudi koji su, takore}i, za-

lutali u operativnu slu`bu, ali su ubr-

zo i odlazili iz we. Pravi dispe~eri

svojim pravovremenim reagovawem dr-

`avi mogu i milione da spasu - ka`e Ze-

kovi}, nagla{avaju}i da je jednako va`na

uloga rukovalaca komandi elektrana,

trafostanica, rukovodilaca i radnika

dalekovodnih ekipa i ekipa za hitne

intervencije, od kojih je ~esto zavisi-

lo izbegavawe poreme}aja.

- Svakako ne smemo zaboraviti ni

izuzetno bitnu ulogu kolega iz teleko-

munikacija, koji odr`avaju veze u bes-

prekornom stawu, {to nama, dispe~eri-

ma,olak{ava posao.Od brzine dobijawa

telefonske veze, ~esto je zavisilo

snabdevawe elektri~nom energijom ve-

likog broja potro{a~a - ka`e Zekovi}.

Sawa Eker
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N
a konkurs za Svetski Bijenale

umetnosti minijature u Gorwem

Milanovacu ove godine je pristi-

glo 1.700 radova od 900 autora iz ~ak 40
zemaqa, {to je rekordan broj! Me|u pri-

hva}enim radovima su i dve minijature

Janka Levnai}a,na{eg kolege iz Pogona

Vaqevo i vrsnog kwi`evnika, koji se

uspe{no ogledao i u fotografiji,a - evo

– i u slikarstvu.
Me|unarodni `iri 11. Bijenala imao

je tri ~lana. ^ine ga poznati istori~ar

umetnosti i kriti~ar Manolis Janada-

kis iz Gr~ke, profesor Branko Rako-

vi} sa Akademije likovnih umetnosti u

Beogradu i Zdravko Vu~ini}, predsed-

nik Umetni~kog saveta Kulturnog centra

u Gorwem Milanovcu.
Radove su slali ugledni umetnici sa

svih kontinenata, a najvi{e ih je iz zema-

qa Evropske unije, Srbije i zemaqa neka-

da{we Jugoslavije, Kanade, Japana, Rusije,
SAD, Australije, Brazila, Argentine,
Meksika. Prvi put na Bijenale se prija-

vio i jedan umetnik Banglade{a.
Bijenale minijature, ~iji je osniva~

akademski slikar iz Gorweg Milanovca

Milan Mileti}, je najpresti`niji i

najmasovniji u svetu, jer neguje najvi{e

umetni~kih `anrova, u okviru dimenzije

10 puta 10 cenitimetara. To su slikar-

stvo,grafika,skulptura,crte`,fotogra-

fija, primewena i sakralna umetnost,
plus umetnosti intermedija.

Video-tehnika, koja je kao `anr uve-

dena na pretpro{lom Bijenalu, a umetni-

ci minijature ocenili su je kao “uqeza”,
pa stoga nije bila u konkurenciji. To je

potvrdio i Zdravko Vu~ini}, predsed-

nik Umetni~kog saveta Kulturnog centra.
- Video `anr uop{te ne pripada

umetni~koj porodici ovog Bijenala, jer za

razliku od wih, umesto na maksimalnih

10h10 cm, mo`e da se predstavqa u`ivo

na TV ekranima najve}ih dimenzija, - re-

kao je Mileti}.
P. Batini}

SINDIKAT EMS DIREKCIJE

Izlet za dame

Sindikat EMS Direk-

cije organizovao je izlet

za dame zaposlene u Di-

rekciji na{eg Preduze}a,
koji je obuhvatio posetu

Viminacijumu, vodopadu u

Despotovcu i manastiru

Manasiji.
Pridru`ile su se i ko-

leginice iz Pogona Bor a

gost je bila glumica Ve-

sna Pe}anac.
P. B.

SVETSKO BIJENALE MINIJATURE 

U GORWEM MILANOVCU

Levnai}a predstavqaju dva rada



N
ovi Kolektivni ugovor za Javno

preduze}e „Elektromre`a Srbi-

je“, usagla{en na tripartitnim

pregovorima Osniva~a, Poslodavca i

Sindikata, u potpunosti se oslawa na

pro{li,koji je u proteklim godinama do-

neo odre|en stepen sigurnosti i sta-

bilnostisvim zaposlenima. Zajedni~ki

pregovara~ki tim Poslodavca i Sindi-

kata uspeo je da odbrani svoj prethodno

dogovoreni predlog teksta pred prego-

vara~kim timom Osniva~a, koji je zbog

aktuelne ekonomske krize imao mnogo

restriktivnih zahteva. Pored nu`nih

izmena teksta,zbog uskla|ivawa termina

sa izmenama u zakonima i drugim aktima

done{enim u periodu do zakqu~ivawa

novog kolektivnog ugovora za JP EMS,

izvr{eno je precizirawe odredbi koje

su razli~ito tuma~ene, definisawe no-

vih pojmova i nekoliko su{tinskih una-

pre|ewa.

U drugom ~lanu je dodat novi stav,

odnosno obaveza Poslodavca iz Zakona

o radu, da u postupku dono{ewa op{tih

akata o ekonomskim i radno-socijalnim

pitawima od zna~aja za polo`aj zaposle-

nih, zatra`i mi{qewe Sindikata EMS.

U ~etvrtom ~lanu generalni direk-

tor je dobio mogu}nost da ovlasti lice

za potpisivawe ugovora o radu,a u petom

~lanu je dodat novi stav koji upu}uje Po-

slodavca da, ako je to mogu}e, putem in-

ternog oglasa popuwava slobodna radna

mesta osposobqavawem i preme{tawem

zaposlenih koji su ve} u radnom odnosu

kod poslodavca, a ako to nije mogu}e, na

na~in saglasan zakonu. Ovo }e olak{ati

zaposlenima mogu}nost napredovawa, a

poslodavcu planirawe i razvoj postoje-

}ih qudskih resursa.

U {estom i osmom ~lanu defini{e se

uloga novog Pravilnika o stru~nom

osposobqavawu,usavr{avawu i obrazova-

wu u JP EMS.

U devetom i desetom ~lanu precizi-

ra se odre|ivawe rasporeda rada u toku

radne nedeqe i pravo odre|enih grupa

zaposlenih na skra}eno radno vreme.

U jedanaestom ~lanu je definisan in-

terventni rad kao specijalni slu~aj pre-

kovremenog rada. Kada havarija nastupi

van radnog vremena zaposleni dolazi po

nalogu i radi na otklawawu kvara na

opremi i ure|ajima koji su u funkciji

obavqawa osnovne delatnosti preduze-

}a,od posebnog zna~aja za odr`avawe po-

gonske spremnosti elektroenergetskih

postrojewa i sistema. U ovom slu~aju za-

poslenom se priznaje vreme od polaska

na izvr{ewe radnog zadatka, izvr{ewe

radnog zadatka i normirano vreme po-

vratka ku}i kao interventni rad, a Po-

slodavac }e posebnim uputstvom defi-

nisati proceduru o anga`ovawu inter-

ventnih ekipa sa normiranim standar-

dima putovawa.

U ~etrnaestom ~lanu je dodat novi

stav da u slu~aju kada se, zbog boqeg ko-

ri{}ewa sredstava rada, racionalnijeg

kori{}ewa radnog vremena i izvr{ewa

odre|enog posla u utvr|enim rokovima,

nedeqom obavqaju poslovi iz delatno-

sti Preduze}a, zaposleni ima pravo na

15 posto slobodnih sati vi{e u prera-

spodeli.

U sedamnaestom ~lanu su definisa-

na nova prava za pove}awe zakonskog

minimuma od 20 radnih dana du`ine go-

di{weg odmora: za rad no}u - plus jedan

radni dan i za rad subotom i nedeqom

- plus jedan radni dan, ali je trajawe

godi{weg odmora limitirano na 25 da-

na, izuzev zaposlenog mu{karca sa 30

godina sta`a osigurawa ili navr{enih

55 godina `ivota i zaposlene `ena sa

25 godina sta`a osigurawa ili navr{e-

nih 50 godina `ivota, kao i zaposle-

nih mla|ih od 18 godina `ivota, koji

imaju limit od 30 radnih dana godi-

{weg odmora. Zaposlenima koji rade na

poslovima na kojima se sta` ra~una sa

uve}anim trajawem, zaposlenima na rad-

nim mestima koja su aktom o proceni

rizika utvr|ena kao radna mesta sa po-

ve}anim rizikom i zaposlenima na po-

slovima sa skra}enim radnim vremenom,

godi{wi odmor mo`e trajati najdu`e

35 radnih dana.

U devetnaestom ~lanu je definisano

novo pravo na odsustvo sa rada uz nakna-

du zarade (pla}eno odsustvo) u slu~aju

poro|aja drugog ~lana u`e porodice - 1

radni dan i pove}awe sa 5 na 7 radnih

dana za rekreaciju (upu}ivawe na opora-

vak, u ciqu prevencije radne invalidno-

sti zaposlenih koji rade na poslovima

sa pove}anim rizikom), a pla}eno odsu-

stvo radi obavqawa neodlo`nih pri-

vatnih poslova – do tri radna dana, do-

bija se na temequ obrazlo`enog zahteva.

Za dobrovoqno davawe tkiva i organa,

broj dana pla}enog odsustva bi}e odre-

|en prema nalogu i izve{taju nadle`nog

zdravstvenog organa.

Pla}eno odsustvo radi obrazovawa,

stru~nog osposobqavawa i usavr{avawa,

koje je u funkciji potreba posla, defi-

nisano je u dvadesetom ~lanu – 2 radna

dana po ispitu, maksimalno 15 radnih

dana tokom godine, uz dokaze o osnovu

kori{}ewa odsustva.
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Novi Kolektivni
Komentar Milovana Andri}a, predsednika Sindikata EMS i ~lana Za-

jedni~kog pregovara~kog tima Poslodavca i Sindikata

Zamenik generalnog direktora

Sandra Petrovi} sa predsednikom

Sindikata Milovanom Andri}em



Novost kod nepla}enog odsustva

(~lan 21.) je obaveza Poslodavca da omo-

gu}i zaposlenom odsustvo bez naknade

zarade do pet radnih dana i mogu}nost

kori{}ewa nepla}enog odsustva do

{est meseci, kada to ne remeti proces

rada, na temequ saglasnosti neposred-

nog rukovodioca i nadle`nih lica po

liniji rukovo|ewa, tako|e uz dokaze o

osnovu kori{}ewa odsustva,koje je zapo-

sleni du`an da dostavi Poslodavcu.
U ~lanu 23. je dodat novi stav u ko-

me se Poslodavac, odnosno zaposleni

koga on odredi obavezuje da postupa i

preduzima sve preventivne mere u

oblasti bezbednosti i zdravqa na ra-

du utvr|enim Aktom o proceni rizika

za sva radna mesta u radnoj okolini i

da utvrdi na~in i mere za wihovo ot-

klawawe. Aktom o proceni rizika, koji

donosi generalni direktor, utvr|uju

se radna mesta sa pove}anim rizikom,
uslovi koje zaposleni moraju da ispu-

wavaju za obavqawe odre|enih poslova

na radnom mestu sa pove}anim rizikom,
kao i sredstva i oprema za li~nu za-

{titu zaposlenih na svim radnim mea-

stima u radnoj okolini.
U ~lanu 24. je dodat novi stav u kome

se Poslodavac i Sindikat obavezuju da u

Odbor za bezbednost i zdravqe na radu

izaberu najmawe po jednog ~lana Odbora

koji su dobri poznavaoci oblasti bez-

bednosti i zdravqa na radu.
^lan 32. upu}uje na novi Prilog Ko-

lektivnog ugovora u kome se nalazi Spi-

sak grupa poslova (radnih mesta) po slo-

`enosti, sa koeficijentima, u skladu sa

Pravilnikom o organizaciji i sistema-

tizaciji poslova u Javnom preduze}u

„Elektromre`a Srbije“, sa rokom za

uskla|ivawe koeficijenata do

31.12.2012.godine,~ime prestaje da va`i

Prilog sa minimalnim koeficijentima

koji je uzrokovao velike razlike za ista

radna mesta.
U ~lanu 34. je dodat novi stav u kome

je definisano utvr|ivawe rezultata ra-

da kroz ocewivawe obima i kvaliteta

rada zaposlenog.Ocewivawe obima rada

vr{i se na osnovu svih poslova koje je

zaposleni izvr{io u odgovaraju}em pe-

riodu, obima iskori{}enog radnog vre-

mena i vremena provedenog na radu, a

ocewivawe kvaliteta rada vr{i se na

osnovu kvaliteta izvr{enog posla sa

stanovi{ta odgovaraju}ih propisa, teh-

nolo{kih uputstava, standarda, stru~ne

metodologije i izdatih naloga, slo`e-

nosti izvr{enih poslova, stru~nosti,
kreativnosti i inicijative ispoqene

pri izvr{avawu poslova, stepena ispo-

qene odgovornosti u radu, po{tovawa

rokova odre|enih za izvr{avawe poslo-

va, racionalnog anga`ovawa zaposlenih,
sredstava rada,materijala,rezervnih de-

lova, stepena ispoqene radne i tehno-

lo{ke saradwe sa ostalim u~esnicima u

procesu rada, ta~nosti i preciznosti

ispoqenih u radu i broja gre{aka i obi-

ma pogre{no ura|enih poslova, i radnih

zadataka.
^lan 36. defini{e godi{wu nagradu

za ograni~en broj zaposlenih (do 1 odsto

ukupno zaposlenih) kojima generalni di-

rektor mo`e, ako su imali radni u~inak

zna~ajno iznad standardnog i ostvarili

izuzetne rezultate u toku kalenderske

godine i time posebno doprineli po-

slovnom uspehu preduze}a,uve}ati osnov-

nu zaradu do 50 odsto za poslove na koji-

ma je zaposleni raspore|en.
^lan 37. obavezuje Poslodavca da za-

poslenima omogu}i u~e{}e u delu dobi-

ti Preduze}a (umesto dosada{we mogu}-

nosti) u skladu sa odlukom nadle`nog

organa o raspodeli dobiti, koja se do-

nosi na na~in i pod uslovima utvr|enim

odlukom o osnivawu, uz saglasnost

Osniva~a.
U ~lanu 39. Ostalo je da se osnovna

zarada zaposlenog za rad u turnusu uve-

}ava za 2 odsto, uz definiciju turnusa

koji podrazumeva da zaposleni u konti-

nuitetu radi po slede}em rasporedu

({emi):12 ~asova rada, 24 ~asa odmora, 12
~asova rada, 48 ~asova odmora.

^lan 40.defini{e da Upravni odbor

JP EMS utvr|uje poslove poslovodstva

Preduze}a.
U ~lanovima 46.i 47.Izvr{eno je uve-

}awe prava na otpremninu prilikom od-

laska u penziju, u visini tri (umesto

1,67) zarade, prava na jubilarnu nagradu

za neprekidan rad u JP EMS za 10 godi-

na - u visini jedne (umesto 0,56) prose~-

ne zarade, za 20 godina – u visini dve

(umesto 1,12) prose~ne zarade i za 30 go-

dina - u visini tri (umesto 1,67) pro-

se~ne zarade po zaposlenom kod poslo-

davca, ispla}ene u mesecu koji prethodi

mesecu isplate.
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ugovor za JP EMS

Dr Milo{ Milankovi}, generalni direktor EMS-a i Milovan Andri}, predsednik Sindikata

potpisuju Kolektivni ugovor



U ~lanu 48.izmewen je prvi stav tako

da u slu~aju smrti zaposlenog ili ~lana

wegove u`e porodice, umesto da se is-

pla}uje naknada tro{kova pogrebnih

usluga (pogrebna oprema,prevoz,{tampa-

we plakata), Poslodavac ispla}uje pome-

nutu naknadu u visini prose~ne mese~ne

zarade ostvarene u Preduze}u za posled-

wi mesec za koji je poznat podatak u mo-

mentu isplate, ~ime je izbegnuta mogu}-

nost nejednakih naknada.
U ~lanu 50. je dodat novi stav da je

Poslodavac du`an da osim osigurawa za-

poslenih od povreda na radu,profesio-

nalnih oboqewa i oboqewa u vezi sa ra-

dom, u ciqu sprovo|ewa kvalitetne so-

cijalne za{tite, kolektivno osigura za-

poslene za slu~aj te`ih bolesti i hi-

rur{kih intervencija i da u postupku

kolektivnog osigurawa zaposlenih oba-

vestiti reprezentativni sindikat o

premijama, odnosno polisama osigura-

wa, ali je u ~lanu 51. samo ostavqena

mogu}nost da Poslodavac na svoj teret

uplati penzijski doprinos za zaposle-

ne u smislu propisa o dobrovoqnim

penzijskim fondovima i penzijskim

planovima, kod organizacije registro-

vane za upravqawe dobrovoqnim pen-

zijskim fondovima.
U ~lanu 53. je verifikovano, u praksi

ve} sprovedeno, pove}awe dnevnice za

slu`beno putovawe u zemqi sa 2,8 na 5
odsto.

U ~lanu 54. je kona~no izboreno pra-

vo na naknadu tro{kova za ishranu u to-

ku rada i regres za kori{}ewe godi{weg

odmora (u prethodnom periodu ovaj deo

zarade je bio sadr`an u koeficijentima

posla zaposlenih).
U ~lanu 56. je izvr{eno pove}awe

sredstva za prevenciju radne invalidno-

sti i rehabilitaciju zaposlenih u toku

poslovne godine sa 0,22 na 0,30 odsto

godi{wih zarada, uz obavezu Sindikata

da Poslodavcu dva puta godi{we dosta-

vqa izve{taj o utro{enim sredstvima.
Verifikovana je i obaveza Poslodavca

da,u skladu sa godi{wim planom poslova-

wa,a po posebnom sporazumu sa Sindika-

tom, obezbe|uje sredstava za aktivnosti

Sportske sekcije 

zaposlenih u JP EMS

^lan 59. je promewen u skladu sa aktu-

elnom sindikalnom politikom da se vi-

sina otpremnine u slu~aju prestanka po-

trebe za radom zaposlenih zbog tehno-

lo{kih, ekonomskih ili organizacionih

promena re{ava aneksom (bila je fiksi-

rana na 350€,odnosno 330 €).Ne mo`e se

zaposlenom otkazati ugovor o radu kao

tehnolo{kom vi{ku do zakqu~ivawa

aneksa kolektivnog ugovora, kojim }e se

utvrditi socijalni kriterijumi kod

utvr|ivawa eventualnih vi{kova zapo-

slenih i posebna za{tita odre|enih so-

cijalnih kategorija,visina otpremnine i

druga prava zaposlenih koji su vi{ak.
U ~lanu 63. je definisana Komisija za

naknadu {tete zbog povrede na radu za-

poslenog, koja, po Pravilniku o naknadi

{tete zbog povrede na radu,utvr|uje sve

~iwenice u vezi sa zahtevom zaposlenog

za ostvarivawe naknade {tete nastale

povredom na radu ili u vezi sa radom,
postojawe odgovornosti Poslodavca

ili drugog zaposlenog za nastalu {tetu

i visinu {tete.
^lanom 75. su, pored predsednika

Sindikata EMS i ostali ~lanovi Izvr-

{nog odbora Sindikata EMS dobili

posebnu za{titu od otkaza ugovora o ra-

du u skladu sa zakonom.
Oni se,za vreme obavqawa funkcije i

jednu godinu nakon isteka funkcije, ako

po{tuju svoje radne obaveze i ne u~ine

povrede Zakona o radu ili Ugovora o ra-

du sklopqenog sa Poslodavcem, ne mogu

premestiti na drugi posao sa mawom za-

radom,ne mo`e im prestati radni odnos

po osnovu vi{ka zaposlenih u skladu sa

zakonom, niti na drugi na~in mogu biti

stavqeni u nepovoqan polo`aj.
U ~lanu 78. je definisano finansira-

we aktivnosti Fonda solidarnosti kod

Poslodavca tako {to se uz isplatu me-

se~ne zarade zaposlenima izdvajaju sred-

stva za rad Fonda solidarnosti EMS na

mese~nom nivou, u visini 0,20 odsto od

mase sredstava ispla}enih na ime zarade

~lanova Fonda, uz obavezu Sindikata da,
dva puta godi{we dostavqa Poslodavcu

izve{taj o utro{enim sredstvima Fonda.
^lan 79.obavezuje Sindikat da sred-

stva za rad dobijena od Poslodavca (0,20
odsto mase sredstava ispla}enih na ime

zarade ~lanova Sindikata) koristi za

razvoj demokratskih industrijskih od-

nosa, socijalnog dijaloga, razvoj i una-

pre|ewe kolektivnog pregovarawa i

edukaciju zaposlenih.
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Dugi i uspe{ni pregovori

Predstavnici Poslodavca i Sindikata pregovarali su o novom Kolektivnom

ugovoru za JP EMS od oktobra 2010.do marta ove godine.Pregovori su bili kon-

struktivni,a vodili su ih timovi u sastavu:ispred Poslodavca - Sandra Petro-

vi}, zamenik generalnog direktora, Zoran Gavanski, izvr{ni direktor za prav-

ne i poslove qudskih resursa, Jovan E}imovi}, izvr{ni direktor za ekonomsko

finansijske poslove i ispred Sindikata - Milovan Andri}, Dragan Marja-

novi}, Nedeqko Ogrizovi}, Stojan Radak i Goran Lisi~i}.

Deo pregovara~kog tima sa generalnim direktorom
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P
red ~itaocem nalazi se prete`no inteklektualna kwiga

(ali donekle psiholo{ka, u izvesnoj meri romansovana)

biografija jednog od najve}ih prevratnika u dana{woj

nauci, teoreti~ara kojem se, uz Maksa Planka i Nilsa Bora, po-

najvi{e pripisuje izvr{ewe dramati~ne revolucije u osnovama

savremene fizike.

Ernest Fi{er se, kao {to je pomenuto, koncetrisao na rad

Hajzenberga i wegove stavove: nau~ne, eti~ke, ali i op{te-dru-

{tvene, od posebnog je zna~aja {to je ovaj istori~ar nauke na-

stojao da do~ara na~in razmi{qawa ovog velikog nau~nika, pre-

fiwenog intelektualca, vrhunskog senzibiliteta, ~iji su se

stavovi formirali na neobi~an na~in; re~, ideja, slika, ton, do-

`ivqaj u jednom ili drugom ambijentu prirode bili su u izve-

snom jedinstvu; damar prirode je, reklo bi se, ose}ao jednovre-

meno sa damarom dru{tva u kojem je `iveo tih odsutnih godina

(nacisti~ki sistem), a sve to se prelamalo u psihi ovog neobi~-

nog genija. Jasno je da ni istori~ar nauke i lucidan posmatra~,

kakav je Fi{er u svojoj kwizi, nije mogao odgovoriti na sva pi-

tawa, koja danas interesuju ~itaoca u vezi sa radom i stavovima

Hajzenberga – utoliko pre se od vremena kada je tragao Fi{er

pojavquju i ranije nepoznati podaci, koji iziskuju i nova istra-

`ivawa, pa mo`da i ozbiqnija preispitivawa pojedinih ranijih

ocena u radu Hajzenberga.

Nesebi~ni genije

Na po~etku be{e

dvostruka spirala

P
revod kwige „Na po~etku be{e dvostruka spirala“ autora

Ernst Peter Fi{era koji daje jedan istorijski osvrt na raz-

ja{wewe hemijske molekularne arhitekture tj. dvostruko

ulan~ane strukture nasledne supstance dezoksiribonukleinske

kiseline (DNK), predstavqa za {iru obrazovanu srpsku ~itala~ku

publiku jedan izuzetan doga|aj. Kwiga na nema~kom jeziku je {tampa-

na 2004. godine, prakti~no na pedesetogodi{wicu kada su Xejms

Votson i Fransis Krik objavili u ~asopisu „Nej~er“ ovo, jedno od

najfundamentalnijih ~ovekovih otkri}a, usudio bih se da ka`em, od

kada je sveta i veka.

Ova kwiga lako se ~ita, nije optere}ena suvoparnim i ~esto za

{iru ~itala~ku publiku malo razumqivim stru~nim izrazima, a opet

obuhvata opis bezmalo svih najva`nijih posledica sa nau~nog, dru-

{tvenog, politi~kog, eti~kog aspekta.

Prektretnicu u na{em poimawu su{tine `ivota, {to je predmet

ove kwige, ozna~ilo je otkri}e Xejmsa Votsona i Frensisa Krika

1953. godine, koji su rastuma~ili hemijsku strukturu dezoksiribo-

nukleinske kiseline (DNK) pomo}u koje smo mogli da, na nau~noj

osnovi zasnovanom gledi{tu, odgonetnemo tajnu `ivota, osobine

svega `ivog na kugli zemaqskoj.

Prof. V. Gli{in




